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TEE PEOP/X OF Tao' STATE OP NEW YORK 

New York, Tuesday, February ath 

ThE lEITENDANT IS INDICTED- FOR BURGLARY IN TkrE TIIMD 

DEGREE,GRAITD LARCENY IN TEM FIRST DEGREE AND REM/VING. 

INDICTMENT PILED December 6th, 1915. 

Ii YUAN S CU WART Z, called.as a.witness on behalf of 

eopl, being first duly sworn testified as fOUow$rr 

DIRECT EXAMINATION BY MR. DONORUE::• 

Where do you live.? A L961 Mares-.avettette' 

What is your business? A Shtrtwats, manufacturer , 

shirtwaists. 

..q.. And what.. 411.0 A else. 



• 

• .q Ladies wrappers? „ shirtwaiats only. 

CI Where is your place of business? A 43 West 16th street. 

Q, What kind of a building is that a loft building? A N 

latest style building. 

q A loft building? A Yes s r. 

Q, And do you occupy a loft there A Half of a loft. 

• Q On what floor? A Fifth floor, front. 

Will you give the Jury a description of your premiseS• n' 

connection with the public hall there how you get in and how 

you get out? A Yes ,sir. We , of course, have the _place 

on the fifth floor, and. there is two elevators in there and. one 

staircase and in. the back 18 one elevator, a freight elevator, 

and one stairs also in the back; so we left Saturday about four"' 

clock; I locked the place myself, because I am the manager of 

the place, I am the 'inside man and. we locked the public door - 

n the hall, and then we always put bars on the elevators, and, 

one door is  locked a ,Rox police lock, and in the baek we al -
• 

ways put in  bars on the, doors and a bar on the elevator door. 

What'day of the month was that? A Itimp *bout the 

of November. 

q :About what time did you leave the .premises7 A About -

•four o'clock. 

In the. #3.• Ono*? A Yei,eir 

Q And did you lock the.place Ifourself? A Yesisir.. 

Q. 'You went *way then? A *kis 

Q- When was thc 114Xt t&i you olgt,)*back to those pxwmis. 



A Monday morning. 

About what time? A About seven o clock or half 
- 

seven. 

Will you describe to the jury the condition you found your 

premises in at that time? A Yes sir we come _up there, and 

all of a sudden one bar was taken away from one elevator, from 

the second elevator, in the hall, and a window was taken out of 

the public hall, a window about three feet square  and all the 

goods except in the safe - all the goods was out stock, 

waists and all the centres we had was taken out, silks, 

chiffons laces and crepe de chine, aboUt- $1500 worth, arid some 

change. 

q Will you describe that door to the jury What kind 

0 a door was it? lloW- large how much was glass, aid how much 

was wood? A The glass is about like this, a little shorter, 

but wider (indicating window in court room). 

Was the glass on the top or bottom? A .The floor comes 

. this, high (indicating), and on the topmis 

And that led into your loft? A Yes s r. 

Where you had these goods stored? A Yesis r. 

What was the condition of that glass on Mb day morn 

A The glass was taken out. 

And how much spac_e did tnatea 4,-A About.pq 

three feet. 

What door diti..that lead- n-therpublto. ball; 

elevators. 

in 



On Monday morning you reported this to the police? A Yea.. 

q And what happened after that? A After that the police 

come ,up and, he said - • 

Tilt COURT: Never mind what he said. 

MR. DONOHUE GO on. 

BY THE COURT: 

You bad a conversation with the police, did you? A Yes. 

And after that conversation what h9,ppene4? A 

away to look it up. 

BY MR DONOHUE : 

q And he broughtyou back certain materia1 and showed it 

to you? A No, he didn't brought it 'bac* in jefferwon Market 

Court he showed us some wrappers from the goods which we 

recognized as ours. 

• TER 'COURT: 

1 Wrappers? A es „ 

• Things that you wrap the goods up in? A • YeSts 

wrappers from the good* we recognized the numbers. 

.By'  

-.4 . That sits material which you wrapped the  shirtwaist' In? 

gei -wsnt 

A Yes s ir silks. 

Did you...eve, see the 41044;4, *round,, ligo,o, pre en 

A Yes,sir 

then/ A r balm ;dim star day nijhtt when. 

door, Z told bin good la 

Touted hii good bye? ten os 

left the - 

:11tWin 



Q Where was he standing then? A On the elevator. . 

Q, How long  had he been around those premises? A About 

three months, three or four months. 

q That -in.* prior to this Monday morning? A Yes,* 

BY THE COURT: 

q Was he employed there in your employ? A Yestsir. 

Q. In your employ? A Not in employ. The landlord of 

the building. 

Q What did he do there, do you know? A Yes he was 

elevator boy. 

BY MR. 

Q 

DONOHUE: 

Did you see him after Monday? A Monday only. 

Did you see him after that? A In the morning, ye 

Then he left. 

Did you bave any conversation with him? A •No no con-

ve.rsation. 

TVA NINTH JROR. May I be permitted to ask a questiOn? 

ME COURT I would suggest that .you bear in  the 

question that you desire to ask and when the counsel. has 

finished with the cross-examinations then if the question 

is not asked you mew ask it, but I 0.1 arm think itletper 

for Jurors to it until the lawyers have finished with the 

examination Ot the witnesse 

BY  NB. CAGGIANO: 

• Q There •ar e certain marks on vzoillo paper*, 

hese ki lir • OilWartlit A 

id you 

AM; 



Q, You did tot? A No. 

7CAGGIAN Then, I object to them being Pu 

e• vidence. 

MR. _DONOHUE: have not offered them ye 

HE COURT: The o)ieetion is. prematur—e. 

BY MR DONOHUE: 

w Mr. Schwartz, did you ever see these papers befOre 

Yes sir. 

Q Where did you 'lie them?. A They 

and afterwards afterwards- I seen them in Jefferson MakFlourt. 

Q When did You see them before November 21st, 1915? A 

seen them tI2Oth and the 19th.. 

• Q, And were they in your premises when you left on this 

Saturday afternoon? A .Yes oar. 

Q And were they there Monday then you came back? A No. 

•Q When was the next time you saw them after Mo -after 

Saturday, at. least? A Tuesday, in Jefferson Market Court. 

Who showed them to .you? A A detective. 

BY THE COURT: 

that Tuesday Thursday 'A Ties 

BY Ifit DONOHUE : 

you recognize these wrapperS? A Yes Sir. 

0 Yesol - 

And were they yours on this Sat= 

•DONOME: 

1,egt00111. 

offer ..t.h 

in questiont A. 

wit:tondo Oittx H9nor 

Fl 



THE COURT: I will permit an examination now, counsel. 

PRELIMINARY CROSS-EXAMP1TJON BY MR. CAGGIANO: 

q Did you. make those marks on those wrappers? A. No. 

(1 You don't know who made those marks? A Yes know. 

Who made them. They were made where we bought the goods* 

Q But you did not make it? A No. 

• MR CAGGIANO: Then, I object to those being Intro-

duced in evidence, an not properly identified. 

THE COURT: Be says he recognizes these articles, 

• papers or whatever you might call thma as things which 

were in his premises, but I think if you bad made the ob. 

jection that they have not in any way been connected with 

this defendant r would sustain the objection. It is not 

necessary that marks of identification should have been 

placed upon a given articre by the mitness himself, provided 

he recognizes the mark* as haring been on the articles 

but I think that the offer is premature. I will sustain 

the objection upon the ground that they have not been 

connected with the defendant. They may be marked for 

identification. 

(Same received and marked People's Exhibit No. 1 for 

identification of this date. A 

DIRECT EXAMINATION (CONTINUED) BY W., DONOHUE: 

When . you saw these goods on this Saturday in question,' 

ere Were they/ A in our premises.' 



What _were t Ivy doing there? Whatwere you using 

for? A There was goods inside. 

What kind of goods - silks?  A Silka meiasiline 

Crepe de chines, and laces of -course is not in these wrapPerei - 

tut rnes8aline and crepe de 'chine* 

When you  came in Monday morning remises 

The . paper and the goods were both -gone; is that co 

rect? A 

q Who was it showed you these papers or these wrappere: 

CROSS-EXAMINATION BY WI. CAGGIAN 

How many bundles were missing from your place -o 

business on that Monday morning 

bundles, but I have & statement of how many' goods were missing, 

the yardage and everything, we have a record of everything* We 

mark down how many goods we have left, 

But  you-do an inventory 

to have been codtted tair47, Z have lk 

of everything that, a *is sing 

Did ..you figure, out bow. 

4 How much 



BY THE C017RT: 

asked. you how much sae missing? A _Goods? 

Q. Yee- A The amount, about $1500. 

NoLth.e amount. Thequantity?' A I 't. remember 

exact 

.q Well, app-roxima,t ly? A - I can't remember exactlyl there 

was missing about three or four hundred yards of silk ..and crepe 

de chine, that meanameaaultine and  crepe de chine and about 

25 pieces of Venice . edging. 

„How much is that silk worth? A Some 90 cents a yard 

and some 65 cents the messal4xte is 65 and the crepe AG: chine a 

90' c nts , and there was laces,. pieces of adgjng and -ohiffOm 

about 10 pieces, in boxes.  

Do you keep an inventory...of that place? A . And. 

a Spring coat of mine, too. 

q 3)0 you keep an inventory of the place? A What is that? 

Do you 'keep . the stock in the place? A Of COUrse,. ive 

.keep an inventory. 

q

 

Row Much stuff do you keep in that place? A About 

$10,000 stuff lime times; some times: more. 

And do- you look at that stock. every day? A very minute., 

q Every minute? A Certainly. 

you could just tells what lamissiflg 4:0* one da'y 

to another? A Yes air.. 

You said ..abou15-t‘ha t glass t t was missing from that 



door A, Yes. 

Was that glass broken before? A No1 

Q, When you left that Sunday night, that glass was there,. 

intact? A Yes sir. 

It was not broken? A No. 

And  when you entered. Monday morning you did not find "the 

door broke did you? A Yea 1;! found the glass takes out* 

But the door was not open? 

suet the glass taken Out? A Yes/sir. 

MR. CAGGWiO That is all. 

BY THR COURT 
_ . 

Where was the glass? A The glass was standing near th 

(4, Standing near the door? A Near the door. 

And was it cut, out smooth, or was it broken? A N 

was not broken. It was taken out of the molding. 

The molding was taken out?' 

MR. CAGOIANO: 

Yes  $i'r. 

Q Isn't its fact that this defendant here called yo 

attention to the burglary? A Yes he said in the morning we 

were robbed, d he wanted to *all the police* 

Q, And who *ailed up the police? A The shipping 1)074.-

d you see thje.deen4wt use the nf$ dn t 

see him use the telephone. said elf he *sated. t cR11 
Ea 

but he didn!t Use the to o ;Stewe didn't 3ethince 

You are.not sure ithethe r t his defendant Oti° the POI tho, 

11 II



Au04 

1 

or whether somebody else did? A The shipping clerk did. 

BY THE COURT:' 

q Did you see him? A Yea. 

ta Seen him telephone? A No, I didn't see him telephone, 

because I come in and -I-called up the police. 

THE COURT: Strike out what he said. 

CI You di dr) 't -see him? - A No. 

q So, you didn't Eh, who did call up? A No. 

THE COURT: Now, does the jUror desire to ask a question 

THE NINTH JUROR: X ou bave no objection, yes. 

the first place it us* not be material  but I under-

stood him to say the premises' in ilueation were on 14th 

street, and, the other said 16th. 

• 44 'What street did ylu say? A loth street, 43 West. 

ta Did you say 16th, or 14th? A 16th. 

THE NUM AMOR: Ente0o.nd1yi you used the phrase, 

*ante there the goods were out!. understood you to 

say they were removed from the place, stolen or some 

thing to that effect; you found the goodi out. 

TIE COURT: The goods were missing? 

THE WITNESS:. The goods were missing. 

4.3-W 

THE WIT= Yessair: 

•DWAR R police officer,-.. 

attached to the Seeou ;inch Detective Bureau; shield Wel 

451, called as a witrtese on bh1f of the People, , being 



• first duly sworn, testified as follows 

DIRECT EXAMINATION BY MR. DONOHUE: 

Q, You are  a policeman attached to the Municipal Police 

Department of the City of New 'York? A I am. 

Q And you are doing detective work? A Yes ,eir. 

Did you have a conversation with Aram Schwartz on or  

about November 23rd 1915? A I think it vas the 22nd. 

Q 22nd? A Yes, sir. 

And as a result of that conversation did you talk to the 

defendant? A I did. 

q Will you .tell us what you said to the defendant and what 

the defendant said to you? A I asked the defendant if he had.  
the keys to those premiees. Nog forget the nuni)er xactly 

now,. whether it is 16th or 21st streets. 

(1 It is Mr, Schwartz premises? A Mr:: Schwartz premises. 

q Go ahead. • A He said he had, that he and the other, 

elevator boy 3 took turns with the keys; one man bad posseastini. 

them one week • and the other the following weeks-. d that this 

past week they had been in possession of the defendant, Albino; 

d r asked him if he still had them; He said -I think hO 

said he had given theta up tbs.t morning; that. that was the end 

that ieek, butup1untiIthat, morning he bad had poas,eseion of 

the keys, So I asked him if ) knew anything about th bur. 

glary_ n the premises of 01W11,21 $:,i1 On the 4th ,o; 5th o. 

6th floor, whatever oor it was, and be said no he di 

thing about it, that h ha...d co me that th.10 sw)rni.ng. a t hie 



usual time, seven o'clock,Or eight o'clock, .end had 
discoveredS.

 

that - had gone down to the engine room aid had discovered 

lot of wrappers and waists and goods :bad been there, and. had  

gone up through the building and had  discovered that a Pane o 

glass had been removed from the door leading into the Schwartz 

loft; and I asked him whether he knew anything about it, and 

he said no. I asked him if he had loaned the keys to anybody. 

Re said no. I then asked )3,ith when he had left  the prethises.-

He said on Saturday, and had, not returned until that Monday 

morning, and I then questioned the other elevator Saii. 

Was the .ditfendant present at that time? A No, 

What other conversation did you have with the defendan 

at that time? A I left the defendant then and I arranged 

with Mr. Schwartz to notify me in .'case the defendant left the 

building that day,* and about, I should imagine about eleven 

clock, when t left there, or a.little earlier, _half past to 

when I got back to the branch around one o'clock that doio 

got a message from Schwartz brother, saying that the defendant 

bad ,asked 

THE COURT: Don't state that You got a message'? 

BE WITNESS: Yes. 

q_. And as a _result of • tbat, what did you •do?  A As a røauZt 

cit tbt inee'sager, r won't t0 th iinty o the" 4stendant 

home, at 112 Baxter Street; r believe is the  number, and r stayed 

arOund there, and about  tour o di,o0 in the irifternooli, 

defendant, lie did not 47 114- hlf' ha).* Re went around t 

tHl 

,WiZIAMIER MT". 



-ealeen-inllester-etreet: He remained in that saloon, foia.about an 

hour. He then ca out of the saloon. He went around andwent-. 

up into his home, and shortly thereafter I went up, knocked on 

the door, and the defendant was there:: I.. hd afew Worth,-

conversation with him about 7, 

Q, Tell Us 41 he said and what you said? 

MR CAGGIANM 'Did you tell this defendan 

1144'4pNOHth I at not through Yet. 

CAOGIAN Just one question. 

TEE COURT: ibcannot allow it now. 

You had a conversation with the defendant? -A lestsir.,, 

In his own home? A In his own ho 

Tell the Court what that conversation was. A As i 

in bespoke to me first he said, "Well, see you folio 

.me down here 0.  Bay Well, yes, that hadn't ought to wOrry 

you any", and be said, "Well, it don't worry me any. knew you 

would follow me; I knew that this morning, that you were go 

to follow me I said, "I dicin. t tell yciu so this morning"  

and he says, Well" he says are you following ?" 

says, am not exactly following you. I preoeded you 

says, "The idea is this., that from my investigation, I figure 

t you must know. somethiiig•aiboUt this urg3.14,r3r-,11 th 

he says, "I do know something about it; I know all about it. 

0 0 and he said, t r 

back on the job this morning, 

was 

0 air to not direct iuspicion 

go 

toward as* That vas t e 8ubstance O his oonvers*tiOn awhich 



/•did,- and when. I was up there marking, the other Mlows sold 

the stuff for $99. 

been tritimted out. of 1 

me to get $33 end he says 

I am not going to get it.  

says, "Who are the "oth.er fellows?* He says, They are ri 

around the• corner now*. I says, "Are they around in that 

saloon?* ie says, *Yee. 

will point :them out to you. 

So be •says, !Come on around and I 

will go right in there and point 

them out to you and I says, 'That might be foolish to di* 

little while was all alone. flesays "They are right 

around here 3 yOu can come around".. Well, I walked around the 

corner with .him, and be left and went across to the front of 

the saloon, to see if they were there • He came back to me, 

and I says, *Well come on now,  we willgo up to Headquarters. 

and talk this thing over". I took him up to Police Head. 

uarters, and he there gave me the names of the two fellows Re 

said that he had been approached by these two fellows, that 

they had suggested to 'him, knowing that he -had possession 

these key's,. they had suggested to the defendant. that they go up 

there and get. into some loft And do —and burglarize. some loft; 

and he had finally gone up there with them,on Saturday night, 

.1 -think .he Said was thenight that. he went.Up; that he had let 

them in with the keys, an 'that the other two men *lose names 

lie furnished se; one had oome there with a truck' that the)' 

tad gotten over on the West Side dawn in the -Greenwich. Village 

distri telZow wfigni deseri 

Orook had driven the stuff away, h zatd the other fella,. 



name / don't. recollect .JUst now; and that .they-had all met tat; 

deem in this -saloon in- 122..lieeter-istreet; that the sttqf had 

been stored in the little storeroom be-longing to the sa4tOon, 

the storeroom of the saloon. 

Q . Was that.. the saloon .he went into while he was talking 

you? Y.es,ajx. So be said, °Those fellows are down 

there now, and we will go down and get them*. This was the 

conversation in Headquarters. So Deteotive McMullan. an 

Detective Moore and myself and the defendant went down. He 

there pointed out one man. HoweVer, 110 Was not one of. the 

WC whom he bad mentioned. We placed * that ..manunder. ar-

rest, and as a .result of the information he gave me about this 

back • room; I 'tried to get into that back room. • He  pointed out 

the room; and there was  a ladlock on iti.itwas a room direotly 

across the ball) in the rear of the saloon. We couldn't get' 

went into the bartender and asked for the key, and he 

gaverme'a key to this ladlock, and T went in and found these.... 

wrappings in that room. 

lt Those paper* (showing 'witness People's Exhibit No 1 fbr 

identification)? *A l'es-,s r. •I took those wrappings 

with me, and later showed them to the complaining witness Mr. 

Schwartz.' 

Q. Leave that out. t happened ai%er, that,,,Office 

Did you have any conversation with the defendant, about those 

vT,Platigls? A ; didj. , ThE 110. en t;'s ,pings 

weriot thilt age trove the • d Waist* Ind goods they had 
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taken up in SchWarts loft, and it had all been etored there; 

and in reinoving. it they apparently left the wrappings. That is 

about all the conversation. 

q Is that all the conversation you had with him? A That 

is about all. 

•Q Did you tell him you were a police officer when you went 

to his house? A I told him that- in the morning. 

Q You told him that at 16th street? A Yes,sir. 

MR. DONOHUE: Now, I offer these wrappings in 

evidence, 

MR. CAGGIANO: I renew my motion, on thefl ground they 

have not begn properly identified as  being the wrappings. 

THE COURT: The motion is denied. 

MR. CAGGIARO I take an exception. 

(Same received in evidence, and marked People's ax-

hibit No. 1 of this date.) 

CROSS-EXAMTNATION BY MR. CAGGIANO: 

44, You said that on that Monday afternoon you saw the 

defendant about four o'clock? A About that  time, yes sir. 

Q, And did you ask Mr. Schwartz when he called up the 

branch office at what time he had left those -premises at 16th 

street? A Yes, he had not 'left at that time. 

had not left at what t T -A lie bad not left a 

the time he phoned me first., which time I placed it about 

,Ixaaf past one. He said that he bad -asked permission to OATS . 



for the afternoon, giving as an excuse that hie wife was 

.then I aaid, If he asks .again, let him go, so I vatted. in ..th 

branch - 

Now, you said you saw him go into that saloon on Hester. 

street? A Yesseir. 

4 How long did he stay in that saloon? A He stayed in t 

saloon. from three-quarters to an hour. 

Q And where did you wait all during that time?- A • r waitet 

around the neighborhood there an that corner and through that 

block from Baxter to I don't know what that next street is. 

After he got out of that saloon, where did he o? A Be 

went directly -around and into his -house. 

And what did you do when he went into his house? A I 

waited about ,not over five minutes, and went in also. 
• 

q. And did you go directly i to his home? .411. I went u 

knocked on his. door, 

Q Ito, did you know be lived in that particular house? 

inquired off somebody. 

q, Who los in there when you went in with the defendant? A 

A person whom he said was his wife and an elderly lady- how he 
4. 

said was his mother-in-law, and a little be*. 

Q And as soon as you went in there did you tell this 

defendant if he knew anything about it to, tilix .3rou.s,4,4000 
it, because you was not looking for him; but you were looking 

for the other man who committed that burglary? * I dYiba 

that no sir. 



• Q. Dkd the cOnversation which you had, with, the. defendarx: 

take place in the  of his wife and his mother•in•laid 

A Yea lair. 

Did they hear the conversation? A I presume they did. 

• they were there. 

A Were they right near? A .Yeetsir,. right near. 

Went'. you talking loudly a In a natural 

tone of voice. 

Isn't it 'a 'fact • that this defendant for  fully' ten minute 

that you spoke to him in his ,home denied- knowing anything about 

• this burglary? A Be did at first; he did deny it, yea, for 

.poesibly five minuteee 

Didn't you .say in your direct examination that as soon 

as you went in there you asked him the question, °I came hers 

because I knew that you - I was under the IMpression that you 

kite* something about this burglary!, and he said, !ye 

didn't se,y 

4 Didn't you say that, n your direct examination? A Jo. 

After the ten minutes that you had this conversation 

with him; did he walk out with you or did you dreg hi* out?. 

Sure yOu did not drag., him out; pull him out? A WO 

milked out,1n fact,: .he is the one that -mug 

Did you threaten him in any way down the etaiiwy? 

Did ycna. ever .purioll, hi* in the .4 w? 

You said you found -hese paper wrapping* in tbat ro 



On Hester Street? A Yes s 

Were they loose, or were they - 

,BY •TEE COURT: 

Q That is, the room next to the saloon which had the pa 

Lock on it? A Yes sir. 

BY IIR. CAGG/ANO: 

Now; were these wrappers in a bag A No sir. 

q Did you put them in a bag? A I did. 

What became of that bag? A The bag was so dirty an 

filthy that the following morning, I think the following morning, 

in Headquarters, I took the wrappers out of the bag and straight-

ened the wrappers out and folded them altogether in a roll, as 

they are now, and threw the bag away. 

Q And were these wrappers sticking out of the bag, or did 

they fit entirely in the bag? A They were Jammed into the bag: 

How were they jammed? Crumpled up? A Some ware 

folded svarel4rAnd others were not folded at all; and 

were just fixed up as we found them there and pushed into that 

bag' 

When you say, *folded upj you mean this way, Just One _ 

fold (illustrating withpaper)? A Some of them were like that 

yes,sir. 

- that, the Way. they were illustratingiwith paper)? 

Some of them, yes, and  'Others were decidedliAiuseed up: The 

ire all been straightened ,OUlt,-

They have not been pruned out hare they? 

--:Z1.11111.111111111. 



9, How big a bag- was it? A It was not a, iery large 

should think 'i!aa a bag about 

Q, About a foot? A Oh, a little more than that. The beg 

stood up about that high (indicating), and it was not 'very large 

around; a bag about possibly a foot and a half in Circumference, 

or in diameter, rather, and about 2-1/2 feet high,- or Possibly 

less. 

BY. THE COURT: 

sa• Do you know 'bother it was a potato bag? A It was a 

burlap bag, but it was much smaller than an odifazfy potato bag4: 

BY MR CAGG/AN 

Q When you went out of that place on Mester street in What 

way did you carry that bag? A Carried it in my hand* 

-Did you 'grab the bag in the middle of it? A N 

grabbed it by the edge i- it was stuffed full of, those paperes. 

the whole top of the bag was open. I just grabbed hold Of the 

edge of the bag.-, 

-q Were some of these Wrappers sticking out of the 'bag.; 

if you  remember? A I don't remember distinctly whether the 

Were or not., Theymight have been. If they Were it was ivery 

little, 

But on are sure, they were not rolled up and put. in the 
.4\ 

"bag they were 'all Crumpled  u Theywere pushed 

tbst bag so •that they were all intact in that bag., 

You said you questioned this defendant in the *o 

A I did., 
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And he denied. knowing, aything aboUt it? A Yee,e 

q Then you said, when he asked you to go with WA to that 

place in Hester Street, he want inside, and he left You au 

side of the place? A No 'he left me over on the °Oilier; and I 

think he only went over to the doorway of the saloon and looked 

n the 'Window. I don't think he went in. He may have stepped 

nside the door. 

Q And when he came back what did he say to you? A When 

he came back he said the two fellows were in there, 1but when 

they saw nieN, he said, Nthey ran to the roofs, or - yes, to 

the roof. / asked him if there were any other ways out of there, 

- if there was a rear way out of -there. He eve no, that the 

only way would be either down in the cellar or to the roof. 

q These two fellows knew you then, didn't they? A I do 

know. 

q If they ran away? A I don t know them, I am sure. 

• Q You know who Johnnie the Crook is don't you? A Nossir 

Q You have heard of him, hen't you? A That day is 

the first I ever heard of him that I know of. 

q You said you did not go in there You brought this de.-

fendant to Police Headquarters?. A Yestuir. 

Aft etr that? A Yes lir. 

Did• ou ask anybo in Poll.ce e uarters Io 

the Crook was and the other fellow namid-Dizon Yesintr-' 

An u found out all. about.thent-

What kind of charaaters are they? A found out 
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was told that they are well known thieves, that DiOñ. is a_ well 

known loft thief. 

Q, And the police is very anxious to get them, isn't they - 

aren't they? They are very anxious to get hold of this Dixon? 

MR. DONOHUE: I don't like to object, but I think 

counsel is taking up time on immaterial matters. 

We have set an alarm for him. 

Previous to that, they were anxious to gat him for some 

crime? A They did get him previous to that, several. times. 

q, And after you took this defendant from Headquarters 

again, and you brought him over to that place on Hester street 

again? A Yes, air. 

Q, And you didn't find ..either Johnnie the Crook or Dixon? .A. 

No,sir. 

Q,But you arrested another person there? A Yes lair.. 

Q, And that person was subsequently discharged? A 'Yellasir. 

Q, Now, didn't you tell this defendant that you wanted him to 

go against this Dixon a.nd.:ohnnie the Crook; that you did not 

want him? 

MR. DONOHUE: What do you meank go against him? 

Q, You wanted him to testify against the other two? A This 

defendantmade a statement as to goods in the ease and volunteer  

ed to take the stand against Dixon and Johnnie the Crook, in the 

event we apprehended them, also volunteered to take the stand 

against Clement Guilt,_ whom we arrested that night. 

But he did not take the stand against them? He didn t., 

eili 



It& 'COURT o e 

TIM MITNiSS: 

Do you remember when you testified before the Magistrate 

I asked you the question whether this defendant was Under the 

influence of liquor, and you said be looked as if he had been 

drinking? A I say that now, yes. 

(1 He had been drinking quite some, hadn't he, according to 

your recollection? A He had been drinking / 'don't know how. 

be was not the man in the afternoon that be was in the 

morning. 

q He did not andwer questions 8o clearly in the afternoon 

as he did'. in the morning? - A He answered .them more clearly 

in the afternoon than he did in the morning. If he had answer-

ed them an clearly in the morning -I would have arrested him in 

the morning 

411.01 you are positive you did not strike this defendant 

going down the stairirayt A I had no occasion to, Be ifts 

willing to make the statement that there was absolutely n. 

occasion to strike him or 111 treat him in any ear. 

ct You met this defendant after he was arrested and in-

dicted and was out On bail, you met him some plkacleT A Vie elis 

What was he doing. atAletAll, 

YE..:laNO1UB11 Objected to as inesteiie4-

MR. PAX/LW; I nt a ettrtein.atenveriatian.: 

MR. DONOHUE: 1 have no objection te eenvetent 

BY 2 COURT! 

AMIE 



3) 

Did yo helm a,conversation with him?.. A I gd.. 

Q 1114at sus it? A I asked him if -there was ,any Chance to 

recover this property. I ye, if your two confederates that 

-assisted in this burglary have that stuff hidden away, it 

wouloin. t do any (Waage, or it wouldn't hurt his case any if he 

saw that that property was returned to the owner; that probably 

in time that would be considered by the District Attorney, the 

assistance he would give in the recovery of that property. 

BY MR. CAGGIANO; 

11 And what did. he s you? lie said he would see 

about it. 

Q. Didn't he tell you he didn't know anything about it? A 

He did not. He said he would see about it. He said be mould 

see the Complainant. 

MR. CAGGIANO: That is al . 

THS PROPL X RE S. 

MR. CAGGIANO move to dismiss the indictmenti 

on the ground the state has failed to prove a case agsdnis 

this defendant. 

THE COURT; -Motion denied. 

CAGGIANO Jailed to prove connection of c1Lts 4$ 

fondant' with the 00=11.5810n of that crime. 

TRH COURT: The motion is denied. 

Aar tit 
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TEE DEPENDANT 8 CASE 

ROSZ ACBR N0, called as a witness on behalf of the 

defendant, being first duly sworn, testified as  fo1lows-40 

• DIRECT MEM:NATION BY MR. CAGGIANO: 

Where do you live? A 195 Beater street. 

Lls you remember the day when this defendant was arrested 

on Hester street? A Yes r„ 

Q Do you remember the officer that arreited him? A There 

were two. Detectives, I think they• were not policemen.' 

Q Did you. see any one of those officers here today? A There - 

was one outside, yes this one here (indicating last witness, 

officer- Burgess). 

Now, did you notice that officer, if he bad anything in 

his hands at that time?. A ie did. 

'MR DONOMEE: ask that the witness not be led. 

THE COURT; Don't lead the witness, 

What' did you see on tha 

in his hand. 

daY? A I have Seen 

Q. How big was ha bag?... A Half empty. 

Q I he bag? A It was like a potato bag. 

q And what was the condition of that bag, A. It was 

dirty. 

Did , you Bee anything-, of these -wrappers here 4.nr-‘that bag 

(indicating People's Exhibit No. I)? A Not at all. 

q Can you describe how big he beg was? A It was long, 

but i was that far down 4rith pa ors- in, suppose (indica-

tirir ). They foundt1/ behind the, stairway.. They did *not t 



•:How was the officer holdin. that bag In what wy 

was he holding it? A He had the paper that was not 

of the bag was y, hanging: over his ars. 

How much of the bag,more or less, waz full? A TI 

was a trifle all in ; I don !t know exactly how mob, was in; 

I dor't know bow many ounces it s, how much it weighed. 

Did you notice this defendant 

.What was his condition? A e was very intoxicated. 

Tha• COURT: The motion is denied. • 

By observing him, could you tell whether he was 

tor icated? A He was, 

T1L COURT: She said he was very 

Was he walking by himself? A No. 

In at, way was he walking? A They were holding 

.j CAGGI&1O: That is all* 

CROSS-atTAYINAT;ON BY MR. 170NORUE: 

..Do you live at 196 Hester street? A Yesleir. 

Q And thst is  where the defendant lives, toe? A No, he lives 



in Baxter .street. 

q You don't know what the officer had in this bag, do 

you? A 10. 

But you are sure he did not have these Pairs?. A irosaltrtfr: 

I didn't see them. 

.q You don't know whether- he had these Papers? A I didn't 

see the papers at all, but if they were in the I*g it would be. 

stiff. 

9, They were not in, the bag? A No, I don t think they were.  

And did .they bring the defendnt to your house? A X 

they did not bring any defendant to my hotute. 

Wasn't he in Your reents when they- carte in? A I iss 
by the door where / live. 

4 Where does the defendant live? A Be lives on Bate 

s reet 

You . now him sretty well? A He passei xi* 'by. 

#otir did. you come to. be a witness in this e? I It kn 

• the lawyer and r ow1ith motherii-in-lasr. 

Q Whose mother ixt law? A His mother-in-law, 'but r didn't 

exactly know it was Yrank until I .heard about it., 

tt. You recall seeing him on this afterneont 

so I said. I would come up. 

'4 And he was vey drunk? A lie Vas .4ireriliteXielite 

And tiro men were reading hi' t $43?ongt A - Yolikosir. 

4 And one was this ofticaxl A •I -think 

..taattios 

seen 

OMEN 
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One of the mei was  the man you identified before? A He 

as and  another fellOw that had the beer saloon. 

Q The omner of the bier aaloon? A "ores.air. 

Q And they were leading the defendant along? A Then they 

went around the corner` they didn't follow 

q q Where ista this saloon? A It is on Hester street. 

Q .How near to you? A A few doors away. 

q And they Just passed your house? A I as tanding 

there, and. X seen them come out. 

Q. Seen who comic; cut? A The  detective. 

Come out of the saloon? A Yes* 

With UtiOin? A With this fellow here„ the short fellow that 

is away. 

q Did You see him go in the salami? A Him, no. 

Q Did you see that orritter go in? A lo, X did not. 

t seen a big crowd standing there 'rhea he 00 0 

Q.. You don't know :whether this wa*isth **loon 

long time, .or not? A 

Q, Was the officer drunk? A No. 

q: Who was carrying the bag? *A The dot oot*ye. 

q And how was he carrying it,you awl A X*•balf 

R.. 

How "tut he carrying it? A Well, tho last part, 

nothing was in it, it was banging alter his 

Do you remosaber What day this ? A HO s 



When is the first time you told the lawyer about it? 

then I told the. lawyer about it? 

Wizen is the first time you spoke to the lawyer about. 

I didnit see the lawyer until this mornings 

and his mother-in-l. 

When did you tell his mother. -law about it? A, His 

mother-in law seen me this week. 

When is thefirat time you spoke to anybody about •seeing 

6118 men Imes your: door? A YeU t knew• the fellow afterward** 

la Who did you a'peak to? A To his mother-in.law, 

When?• A Sometime th.if- week. 

q !tor the first time? A About this case, yes. I thought 

QArid that is 1he first ou spoke •to. anybody .abeat 

seeing _irank 'being carried alone, drunk? A Yes Sir 

I don't interfere with anybody's business. 

Q Do you remember .how long you were stan 

your door that day? A About an hour and a half* 

Do you remember what kind of day i 

Living with yoUr husband? A YesfaiX.. 

41 A t 3.95 Hester street? A Third floe-



Q You are a _relative of the difendant? I Eat 

relative. His.mother-in-law Is a friend of 

Q ifjs mother-in=law is a friend of yours? A -us ix, 

but we never hardly see each other. 

Q And you recall seeing the defendant :being led along by. 

two men on November 21st or 22nd? A Well, I don't remember. 

the date. 

Do .you remember seeing himf. A Yes Air. 

And he loan Tory A 'Yes. 

.Did the office* beat hie No, didn'tK  see the officer 

beat him. 

q Did you hear•the talk? A I didn't overhear no 

Q But you remember seeing this bag, A Tea 

q And you are sure these wrappers were not Ja that 

A Yestair.. 

Q And the first time you spoke  to anybody about this 

week ago, when you spoke to  his isother-sin•lawf A Yes, and his 

mother-in-law told me why he was intoxioated. 

Did you ever see him intoxicated before thin? A 10; his 

wife gilt., birth to a baby, so they had a drink hone. 

4;1 Ihen did they have a drink A Vell„ he day the 

baby was born, sues*. 

Q. !hen wag the' babY born, -.A I t 0 

liow -do you .know about the drink? A Xis nother4n-law 

said he drank how, but I: didn't 1,n7 

When did she te341. *on that, A. She told ate that this 

a i t 
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morning. 

Q And his wife gave birth to a baby? A Yeeseir. 

Q About November? A It is about three iozhs or three 

montbs and a half. 

Q When was the first time you talked to the lawyer about 

seeing tic 'defendant? A I spoke tO him only this morning, with. 

'his mother-in-law, that 15 all, but I didn't say nothing to 

him, and he didn't sa,ynothing to me. 

Q* He didn't know what •you.e going to testify to when he. 

put you onthe. stand/ A If  didn't say nothing but his the 

in-law. said I seen him that is all. 

Q Toil were standing at your door and theSe men cent Out 

of the saloon? A Yes,sir. 

Q And they velked by you, did they? A They passed me. 

You did not hoar any conversation? A No sir. 

q Do you ,recall saying that somebody id they found this 

bag in back of the hallway? A Some of the children tbat was 

around said that. . 

Q Around where? A Around the ,door, While they were follow-

ing him up, said that the bag ism found in a hallway.. 

Q They said- the  officer found it there A That the 

detective found it. 

Q Pound-tti..1,11, bag? A Yea ir. -SoisO‘:',ohildreit atandi*g there, 

not exactly children boys about twelve, or thirteen. 

R013 I* COLIIC C I,caUsdas switnass os tosisaf 

the defendsnt, being first duly sworns  testified a* 1011011110 

111 
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DIIFtiOT =MAT/ON-Br MR. CAGGIANO: 

Where do you live? 'A 130 Mulb'erry street.• 

Q About the 23rd day of November, during the afternoon, 

were you in front • of premises 192 Hester street? A There is * 

grocery store alongside of: that Saloon, and 1 was Commt 

of the grocery store, and I seen one of the officers, but 

don't know his face a tall ntan, had that fellow by the arm,. 

and he bad a potato bag in the other hand, but the potato bag 

there could not have been more than two or three pieces of paper 

n it. It was empty. 

Q Did you see. - A And h sus drunk, yes be was 

drunk at the time, and the officer was holding 'him. I knew he 

was drunk because I know that fellow in the neighborhood, but 

/ never spoke to the fellow, and I never seen that fellow drunk 

like he was that night. 

-Q Do you remember having seen me down in the =islet Us 

court in Jefferson Market? A Yes ,air. 

Q During he illation of Oullit A Yea, sir, 

That was the time told me about theme facts? A Yes 

sir, I did. 

Q And you were willing to testify in r$Yo of Guili? A 

The same thing that I seen a bag that is *1,1 and, there was 

bardly anything in the bag there must havt hien about three,, 

piece* of newspaper in it. 

You don't knOw lthat ow in the b ie A 

t th bag. 

)11. 'bilk 110 



Q, You didn't see these wrappers in that bag? A 

Was all: wrinkled up How ()mild they be in the bag When the bag:. 

was all wrinkled up? 

kft. CAGGIANO: 'That is al 

ROSE 

IER• MONOMER: No questions* 

ALBIN 0, called as---a-witneas o behalf 

the defendant, being. first duly sworn., testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION :BY Wt. CAGGIANO: 

:la Where do you live? A la Baxter street*. 

(4 You are the wife .of thin defendant? A Yes,* 

Q Do you remember the day when your husband was arrested 

in your home? A Yea,air. 

ci Who arrested him there? A The cop* 

Did you see him at all today? . A He was in the bonsai._ 

Did you see that gentleman in your bOme on: that day 

indicating Officer Burgess)/ A Yes ,sir. 

111/bat time was it when he Came up to your house? A, About 

five o'clock in the night. 

Q Five o'clock? A Yessiiir, 

Q And haw long before he came in had your husband been in 

the house? A My husband was in my house all dia. 

I mew, before the of.$1.9er ca!* in, how long had', your 

husband been in there? A 'Oh, "about twenty 'admit...-

AO when the oUioer came in he had loomi 00331rersittion 

with your hits:band, didn't he  A rests 

Did ou 'oar Ar part of that **mei-tuition? A No s r. 



ons. 

Where" were they at the time? How were they seated? In 

what part or the room were they? A They were Sitting Ile 

just in the same room *here r 
q Hen far allay were you from them? A Oh, I was sitting 

down, and they were talking together. 

Q Were they talking-lou4? A, Theywere talking easy, 

whispering. 

41 And for how leng did- they talk? A Ifer about' twenty 

minutes or half an ho 

Q And then what happened? A ' Then he took him am 

den t know nothing bout 

q In what wv did he takehim away, can you dpseribe? A I 

don't know nothing, in what im,Y. 

q Did he walk out? Did your husband walk out with him, 

or did he pull him out? A He pulled him out, d he took him 

away with him. 

Q And did you follow?. A Nolair`, I was in the house. 

Were you inside? A Nor,eir. 

MR. CAGGI&JO That is all. 

CROSS-EXAMINATION BY X% DONOHUE 

They had been talking An yew' rowel ;or about hal 

ur, ',hadn't they? A Yes-1 r. 

OW. 

And the were talking very low and very &uetZy1P A very 

And cjut*t].y A And  quietly., 



1 0 

And all of a sudden the officer jumped up and grabbed•  

- hold of yotir husband and dragged him out of the house? A ye* vox. 

.Ie that right? A Yeisleir.. 

And you did not' get excited ,at all about. that/ A No s 

4. It didn't worry you a bit? A Noreir. 

• q You didn't care who 'dragged your husband out of the 

house, or what happened to hie 

THE COURT:' I sustain the objection.  

Did you follow them? A No,sir I e in the house.. 

4. You did not leave your rooms at all.? A. -Rood 

Didn't make any outcry? A (No answer 

.(k Did you cry out' for the police, or anything? A 

What were your husband's regular Imra of btsinese?. 

Hair past elk every night. 

Q Half past 01x everynight? A Yes,sir.-' 

4. Do you know what time he  came home on this day from 

business? A Hair aday.-

About what time did he get in the house, 

A He .some in about one clock: 

Q About one o'clock? A Yes: 

Q And you testified when your husband's lawyer asked you 

that he las there all day; is that correct' A In the 

inaimiog he. was with 

q Beate with you in the minting:- act he been in 

house all dezri re.- Albino? A lie had went out, e was 

because I give birth to a, 1).0 



I mean, on this Monday morning, did your husband go 

work? A Yesolair, he went to work. 

q And *bat time did he .come home? A In the night. 

q And what time on that Monday, the Monday that he wa 

A Yive o 'clock• in the 

q Did he wee you before five o'clock? (lo azewer) 

And what time did he come back .from work? A Itive 

.Q, Did yoU ec your huaband before ,five .osolock on that 

Monday when Iv: wf.ta. arrested? A e mite holte bait a day With .me... 

Because 1 "raw 

-DONOIMIC: 

The objection is suiitsarte, 

You Imre wick on that day? A Tew,Oir-



MR. DONO 

THE COIIR 

I object to tl3at as immate 

I will allow it. 

Bad you been sick the day before? A Tha sirs I was sick. 

And did, you have any talk with. your husband about ycitst 

sickness? A Tee sir., 

.4 What "ism it?-

THB COURT: I will su tain the objection to that. 

That is what I did sustain the objection to.  

4. D.0 you go anywhere with your husband on that aorning 

when he was arrested? A To the doctor's he took me. 

What time did you go to the doctor's? -A In the after. 

noon; 

In the afternoon. Do you remember the tinsel A Two 

o "clock: 

Q And after you went to the doctor what did you ctot A 

home again. 

Did he come home with you? A Yee$eir, he ono kg3 

With me. 

Q And did he go out after that/ A He went *ht. 

• .9 And the next time you saw him what time was that? A 

Vise o'clock:. 

9 When he  was in the house that tater:won d1.4et you.ass 

. him drink any liquoksi* any *tuff? A. Ali kindly- of 01404 

MI DONceithi: Re is leading again i to be 

perfeotly rale. 

C. will allow it 

Iii 
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How much of it? A Oh, a lot of •it:. I 0oUlda t keep 

And to you, did lie look as if -he was drunk, or sober? 

Be was drunk. 

BECROSS-EXAVINATION BY 1114 DONOHUE: 

He was drunk quite often, waanot he, Mrs‘Albino? A No 

Never drunk before that day? .A The first time, that 

MR DONOEU1 That is all. 

BY TIE NINTH JIM 

ca, Do you know what- is meant by the expression, al(e dragged 

him out"? A Noosi 

You axtswered before to that quest/014 You were 

asked whether the policeman bad. not dr gged: him out? A JIo 

answer). 

711/ COVAT 

How did the policeman take _him out when _he went? A Be. 

Just dragged him along With himhe 

What do you mean by that? • A don'tI . know nothbzgI/,ltIst 

took him.. 

'4 Just describe how he took him. You say he draggd hi 

out. Describe what you mean by that? A ills tort* 

because- he was drunk when the polioeMan came tn the house.. 

CARY2LLA CASTATORA, Oni 04:its a witi$410 

on behalf of the defendant, being first :.duly aworn and ex-

amined through the OffiCial Interpreter, r. 1)tadato 

11.11.antenal, testified se fellowe 
, 0.• 



=ROT =OVATION BY MR. CAGGIANO: 

Q, Where do you live? A 121 Baxter street. 

Q Do you remember the day when your son-in-law was arrested 

A I don't remember the date but I know that I was in the house 

q And what did you see on that day in that house? A in the 

morning my son-in-law went to work, and came back at twelve 

o'clock, and he didn't go out of the house any more. is wife 

• didn't feel well, .because she -give birth to a child ,and he 

was very happy at the occurrence and he started to drink a little' 

Q How much did he drink? A Telling the truth, he drank a 

great deal that day. kie wanted to go out :and I put my hands 

on the back f the door (witness illustrate* by placing left 

hand on rail of witness -box) and says, 'Ho, roa will not go 

Ile said, *Yee, I feel good, and I want to go out'. 

said to him, "No you stay inside In the mean time tha 

officer came in,and he found me with my daughter behind the 

door, holding the door, forbidding him to go out. 

q Did anybody come in the house after that? A A poliasmn. 

q And did the policeman talk to your son-in-law" A 

"hello, hello, Jrank", and he says, "What is the matter? 1191311t 

.And how long tlid the policeman talk , _ 

A About ten or fifteen minutes. 

Q. And th.en, what happened? 

Inuat come alone, with me 



do nothing". He said, °It don't Make any difference, come along 

with me", 

Q, In what way did the policeman take him out? A Got hold 

of him by the arm and pulled him. In the hallway the policeman 

attempted to strike hit also. 

CAGGIANO: That is all. 

CROSS-EXAVINATION BY MR. DON 

Prank came home about twelve o'clock that day; is that 

correct? A Yes, he worked, and then he came to 

(4. And then he didn't leave the house until the officer wen 

out with him? A Yea, he was alwaye in the houle4 

q And you kepthim in did you? A Yesi 

And was he drinking in the house? A Yes, yes. 

Q. Was your daughter there? A Yes sir the three of 

us was there. 
• 

(4, Y u., yoUr daughter and ..Prank were iti the room when the 

officer was talking to Frank? _ A Yes.. 

Q, And then they iere talking for about 'hall an .hour? A Not 

about fifteen Minutes. 

Q They were very excited,, weren't the A Yes, they. 

talked very quiet, but when the policeman wanted to  take him 

-away there was a little row. -

MR. DONOHUE: That is all.; 

ENDIRECT IZAMINATION BY HR. cAGGIANo., 

• Q You don t live in the same house with  your *On in-110.7f, 

dO you? Imean n the same rooms Not in the $ane 

Ik 



r0 ms$ but'in the rear of the apartment 

g On that Afternoon you wasn't in your sonhouse 

all the were. you?. 

MR DONOHUE I object to that as 3.ee4jng, Ask her  

where she was. 

THE COURT.: The ob ection is sustained. 

9 On that afternoon, were you in.; our son-ln-la s house 

all the time? A Al ayes always, always. 

9 Did You go out at all? A No, no. 

9 'What time did you go to the house, to his house? A About 

mid day. 

9 When you went in thore did you bays any conversation with 

your son-inlaw and your daughter' A Yes. 

Did they say any.thing about going to the doctor? • 

MR. DONOHUS : I object to tha.t4 

TIDA COURT: The objection is sustained. 

MR. CAGGWO That is Ala 

'PRANK A I. B I N 0, the defendant herein": *ailed es 

• witness in his own •beha3.f being first duly sworn, testifie 

as follows: -

DIRECT EXAMINATION BY MR.= CAGGIAN 

„9 Where do you live? A 121 Baxter streets 

. DO you remember the day yOu were  aria:ate 

14 What time did you go to work on tt fia„,..? A At a qUeXter 

er SIX. T left the house., I had to Iy? ti., • aoven. 
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(i And when you got to work what did. you notice? A When 

got there - 

BY TM COURT: 

What do you mean b34. *there ? Where was it? A At work. 

Where? A At 43 West loth street. When I got there 

the engineer, the chief, called me he says "'Come on down here, 

Prank,- there is a whole lot of trouble down he So I went 

down, and I seen a whole lot of wrappers and all such stuff 

laying around where the elevator switches were. Weil, he 

says, "Thinks look pretty bad". I found all the -doors open, 

and I don't know who is robbed, and. I run upstairs and see who 

is So I threw the switch on the elevator, ran the car and went 

*While going upstairs the doors were all locked up is *0 

So couldn ef in because they had the= 'braeed„ bars in 

back of the door they call them Otis bars or Holmes bars, an 

you couldn't open the door unless they were opened through 

the 'baok :way, but there was''a window out, see an I' peeked 

through * and I seen another window, Mr. Scheartes, 

broke off. I went through there,- and I seen xt. I didn't 

go rigt. tbrough the windows, but I just seen:this 'window and 

window broke and I went downstairs again,  and id "Sedurrte 

Brothers is robbed He said, °Dori t let nobotty thrOugh the stair 

sic* %AntU ttl5y OO O I days t about 

• BY lat. CAGOIANO 

After het,- did the police cox* over there 1103.1rJeal. 

When Schwartx come over, no t oret r V*0111 

2-01M11111 
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there tt and -abou.t.eig4t otalock When he come .over  

All the girls were limiting downstairs; they were -Aulte late that 

morning, that Monday morning. When he came :there I 

about it. I run him up o the fifth floor, and I couldntt g1 

through, see ao I rode him down again, and he had a key for 

that door., and he got through and he says, °My God 

I- said,__ "I will telephone Police HeadqUarters and 

have an officiar. here,. so I, -did so. 

q Did the .afticer come there? A 

Q Did the officer have any conversation with you? A.: Yeti.. 

he called me downstairs, in the esigine.room, anCt..hG Acteitioned 

and he asked me wh.ere I worked las 

I married, d such stuff, .and I said yes. Lie said, io had the 

keys the we said, "I.did. We changed them 

oft a week APiece One week late and one week early* 

fa And ahen is • ,e -nd of the wacky what day? A On Monday; 

And. t1e did you leave that place atter 010 in 

16th street? A Pretty near one o'clock or eo 
q And what did you ,do after that? 

avenuo ct,r and come -right straight home. 

what did you do? A And t,'&Tt 



back again, if you give me two hours r will make 1, 

intended to come back about five o'clock, sea? 

and my wife went to the doctor in the Mean time. 

right, and r got_home„.and I was feeling good, Iliad. about 

another hour to get• back, and I went down and go% 1)int of be 

I had one, and r had a few more afterwards. 

Did you drink anything else besides-the beer? 

celebrated, We bad a little whiskey left over,  and I started 

. in with that a little. 

Did you-: go - out from your home after you sand your wife 

came back from the doctor? A No, stayed right the 

you ever go in that saloon on Hester street on that 

don't go around no saloons., X always go to 

work and come straight back home. 

When the officer came to your house that day, hat von--

versa.tion did you have with him? A He come: in and he said, 

*What do you mean?* He says, ."I $ust gat a wire that you co 

ome and are out selling the stuff". I said, "My wife 

to the doctor, ad he asked my wife, and my wife told him 

that the was. So we talked, and finally he says, Veil, come 

anything to you,  on •the .iway -out? - A To tell: yoi* 

know on Monday morning I had a swollen lip, but ..I dont vemember - 

-him hitting me, or anything like  that  I -was pretty 
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pt see/ (Ira 

4 What morn A Monday night, rather. It was 

Monday night. am mistaken. 

BY. MR. CAGGIAN 

9 you remember him taking you to headquarters? A Well, 

he took me around there. I know I got into a-saloon, and out 

through another saloon, and then. I don't know. I found _myself in 

Headquarters., and I really don t know where I was takPn or she 

I was not taken, because I• know I had- a. few . drinks with Wiz in 

Plannigan Brothers on Centre and Grand, right in front of 

Police Headquarters. 

Do you remember anything that was said to you? A Well, 

was drunk See? I don't remember very much of it. I was Just 

staggering along you know. I was  pretty don t drink very 

much. It catches me quick, see? 

And do you remember him .mentioning any.names to you? A. 

Yes, that following morning he mei2tioned Johnnie the Crook, aM 

he mentioned Dixon, and I seen .a little boy there by the name 

of Clement, I don't know who he is; so this boy says, °Gee 

.was arreattidls. He said, the officer said I told, him he was 

- one of Ufa partiels. 

first -Pia 

sear 

what I am b3re for SYself-

Oh, I never 'said nOthing et the 

I don't know you 

drunk. 

.9i you ever have anything to do with thie Dixon or 

ZohieLeCrc..okP A No , never- - since ne baak fro 



St ou al Miesourint from my brother, I went to work in March, 

• never htu2g arOund. the corner at all, never 

of the fellOwli I Just minded My own business. . - 

M11. CAOGIANO: That is al3. 

CROSS...EXAMINATION BY MR DONOHUE: 

d Out, wit.h any: 

• -C), Wiv• didn't you go back to work at 43 'West 16th street?. 

A `Well, I Wi31, tell you.; I couldn't go back to work because 

the detect e can* to the house before I had A chance to:go 

b ack to w;ork. 

4 You kiew the place had been robbed. on Monday Jno 

Yea, I 01(14 

q. When t'that the reason .you got off, so you could gO and 
If 

sell the g6b4s? A What goods? 

Please- answer my question? A Yes, I didn't sell no go 

/that did you get off that day for? A. To take my wife t 

the doctor's. 

q- You didn't take her to the doctor 81 did yea? A I did, 

Your mother-in-law said you did not?. A She wain t there 

when I di 

She made mistake? A Yes, they are all excited there. 

She didn't keep you in theltouse•all day? A Yes, after 

e back rip% the doctor's  

What time did-yon go to the doctor A .Turre, itt-soon as 

gt 'o the 4oUee. 

What i1me was that? baIf at one or 

Wher 

A AboU 

ur doctor's? 
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A On Canal near Bowery. 

Q, What is he name? I don't know his 

q he your family .doctor? A -Ye*. 

Q You don't know Ms name? A it is a long nettle; I can't 

pronounce It very. well:. 

q." Italian -doctOr7 A .No Jewish. 

Q You don't know the. name at all? A I can't _make it out 

vezr good. It is some -long name.• 

q

 

You can't remember it at all? 

%.But you do remember your Imother-in-law keeping you in 

the house all that day?-. A Yes „xi 

• 

Q You remember that? A Yea ,s ii'. 

q You remember r testifying that you can  home at 14 

o'clock and stayed in there until 6 o'clock? Did you hear her s 

that on the stand? Yes, I heard her say that. 

q Mat was wrong? Yes, it was wrong. She lettde 

mistake 

She Ia mistaken? A Yea, sure. 

Q Your Otimony here is that you were so ofr A Yea. 

Q. During all this afternoon that you cton 't recall what 

happened At all; i8 that right? A Yes. • 

YOu don't recall talking to the officer at all? A Tea 

I remom Pr tlking, to the officer, and after I got. a few 

drinks, 'well, T don't remember nothing; 

Thej di..a you drink with that fficr Llannigan Btos. 

"centre an d 4ran4o 
r fl 



P.14., 70:4 ear tor . the drink? A NO,he paid for the dr1 

Q lie brought you in  the . saloon and bought you drinkP 

A Sure.. 

Q You didn't buy any? A No.. 

Q How long were you in it?  A Quite some time. 

Q Was that before you had been to the doctor's, or after? 

A Tay after4 . 

Q About What, time was that? A A little before filar, be-

fore I bad to go to *ark. 

Q Then, it :Was not five o'clock when the officer got you 

that afternoon? -A It was not five o'clock when he wit there. 

Q You said before it was five o'clock? A Not .me. 

(I, What time tam it? -A-- It was pretty near half past 

three when he came. 

About half past three, A Well; I -am not sure of the time 

ia And where did you go right after he brought you out of 

the house? A, lie started to taxi to .me. mid I *Poke to him* 

d he mid, "Why don't you tell met Be•a .good 'fellow. I will 

let you off easy, and I will see that everything iz all right.: 

That Johnnie the Crook and Dixon- we wni to gat them fellows. 

You just say it was them:* 

lie Wan e d you to frame them up Be minted you to testi-

fy

. • 

in ,a Cale you knew nothing about?. A 1 didn't know 
.,.-

nothing bout, 

YOU to you di., es#41 

.And he ivited.you to say you 

VI I 



and Dixon and that they robbed these premises? A Yestaith.. 

Q You 'never saw these papers before (Referking to People 

Exhibit No. 1)? A Nossir. 

(1 They mere not in the cellar when you went dow thak 

morning? A /n the cellar Wb13r0 I worked, yealleire 

Were they Awl:there? A ..Yea ,sir... 

Q Were they then? A I don't know if they were there. 

that looked like them? A Yes sir,. a sh.Ole 

What did. you do with them? A They sent a boy do 

stairs to put them in a box and take them upstairs again. 

What tune was that? A After the officer cams there. 

Was it an hour, or two or three hours, after you dis 

covered the bure-ary? A Pretty near eleven o'clock or so. 

Bleven o'clock? A Yes ,s ir. 

And that Was the last time you ra that looked 

like these at all? A Yes sir, that was the last tiro/ 

You didn't tell the officer tha 

You didn't tell the offloer that they •4. $90 out of it 

didn't give you your share? 

that officer said on the stand this .nto 

is lying? A Tbat is about it. 

trying to send you away to prison for something you 



44 not do? A tOn't]mowifheje,.: 

Q He must be it he le so testityllig? 

that way, he must be. 

Where aid you have your first drink that day? A Up at 

the house. 

Q What time? A When cams back froni- the doctor. 

Q That was what time? A I don't quite remember. 

Q About what time? A • I don't quite remember what time. 

Q Was it two o'clock?: A It  might have been about half 

pa 8t one. No, about two o'clock. 

• Q, And ho* long WWI that before the officer mune 

About. 2 hours or 2i1/2 hours. 

Q, You. got .back about two o'clock?. A Yea sir. 

Q And the officer came in about two hours after? A wal 

it was about four or a .quarter after. 

• Q . And he stayed in your house about half an hour? A No,-

fifteen or  twenty minutes or so. 

Qi lie spoke to you very nicely on, that occasion? A Tpo. 

•Q, Very quietly? A Yea ,sir, very. 

•Q How long were you talking to him? A :4130# t#11 Or-titte n 

or twenty minuteri. 

•To!a, remeniber. that? A • What? 

You remember talking to him fiftóen minutas., --Yes s 

You Imre not so drunk you forgot .tt?' A 

t tiMe did ybuta. oIia,-

'er twenty -imitates. 

About ten, •;ifteen.-. 



4f4 Mat did you talk about? A About the place bet 

robbed, and things like -that; that I bad the keys, and I knew 

something about it, and I told him I didn't know nothing about it. 

• Q You knew 

Q You knew 

A He suspected 

Yee, you 

Q, He never 

premises? A 

he was- an officer? • A Yes sir. 

he Suspected yOu of -robbing those promisee 

me? 

knew he di Not I didn't. 

told you he suspected you of robbing these 

No,he didn't say he suspected I robbed the p 

Q. Didutt he tell you he heard you had been paid some man 

for these goods? 

(I Yes. A No sir, he never heard of me getting any' MOM 

•from- these goads. 

4 

Yes. 

4 And where did you have that? A At the bailee. 

4, /Ma Ma it? A A little whiskey. 

By VS COURT: 

You had your first • drink after 

1Vhs 

au' came. from the doctor's 

was it the officer said when he first tame 

Ho day? A Into mY house? 

Yes. 

"bat 

*He ho, Jisranke. 

elie? A -I says, "Hello*. He said, ''Wht are yo 

Oing here?!. _ , 

What did he say next? 

rot 

A He al are 

th ix *04 litsit are you do 

efir 



here?, là, I says., 

- ItIiatall1ieaaid? No., he started talking mat 

staked the conVerstation between me and him. 

• 9, What -else did he say? -A . He eV 

here?, and everything like that. 

(Record read. by -stenographer, as follows. Q. .102e4 

the officer can  .to your house. that day, what Conversation 

did. you have with him? A. He come in and he says, 

• ''hello, k Be says, •thought I'would se* you 

Q. Now, did the officer say . that "I. thought .I• would go. 

thought I Would get. you"? 

Yes. A Yes,he said that. 

BY MR. DONOHUE: 

q Then, you did know that the officer suspected you? A 

don't . know if he meant- it 

q What did you think he meant when. he said that? A 

don't know What he meant. , He Come in smiling. 

q He came-. n smiling and said,--111 thought I would getou 

Yes* fooling. 

You didn't knew what that • meant at.. *114 A No- sir, X did. 

not.•. •

tWhat are you doing 

-Do you re 1 on your direct examination say ng that . . 

the  chief of this building called you down to the cellar 

showed you some wrappers? A teS fiS ir -ure• 

IQ, You did *it! some wrappers down :In the 

And when*. 13Ohlrart* 08111e. in were you • the one 

Yestipir. 

not ify 



him about the burglary? A 1 took him, downstairs, dbecauSe I 

was the re After we get through cleaning the brass we go 

to work on the elevators, and he came in and seen the stuff there 

A He went downstairs in the engine room, where the wrappers 

• (4, You were in there where the wrappers were? 

Awk tboreicou. t417,w wrappers were there. 

yaw know then that he was where the wrappers 

were? A froti knOW? 

Re went downstairs to see, 

Ant:WOO-wrappers were there hC ought to have seen them 

Q How many drinks did you have between the time you go 

back from the doctor's and the time the offimer came? 

Q About how many/ A I don't really know: 

t.three pints of beer or soe 

Se. pAnta of _boor? A Yea fa 

g.A4d-thOwitiocitfiOor 

Q. And from /Mt VIOL int YOUr meery Ia blank as::)40- what 
4 



he wad, A Sot exactly. knew 'env, very little until Igot a 

few more drink. 

31941 don't remember telling him you knew who 00imaittod tlzJ 

burglary, and how it was **mitt d, and where the good* Were 

A Noteir. 

Q, You didn't take him to the saLoont A Nolsir. 

YOU didn't go to the saloon with him at all? A No, 

don't remember going to no aaloon with him. 

BY THE COURT: 

that do you mean, that you don't remember going to any 

saloon with hits? A I went into saloons, yes, before going into 

Headquarters; but not in that 111E110011 he in spy 

BY Wk. DONOHUW: 

q How did you know What saloon I meant? A You Just said 

into the saloon. 

How did you know what saloon I meant? • 

TEN COURT: I will sustain the objection -to that. 

MR. DONOHOZ: All right. 

Wow, you said you intended to go bank to your work a,ft 

you had been to the doctor's? A Yaf 

You had an hour to spare after you got back from the 

doctoi ? A Yes a little over an hour, about. 

What tine did you Intend to 

ur or fly* 44, clock. 

10)0tiididyç. quit? A Abeut stiffe. 

ft 'Mat time did you usually  uit WOO?. 

0,, ba /of 

A At 

Attleinii 



t. 
Q Yes,, A That was rayetlywsk off, half past five; sand my 

late week on would be half past six. 

oa Didn't you lock up? A No, not me. The other fellow look() 

up that week, see?. 

q There was no occasion for your coming back at half past 

our for half an hours work? A Sure, that would be the rugh 

hour. That ie Juni the time all the people gomhoise. 

You way Monday is the end of your week over there? A Yea* 

And you left your eokployment that dart A Yes,sir. 

q Never went back to that place? A No, I didn't have no 

chance to go back. 

MR. DONOHUE: That is al 

BY TER COURT: 

q Where were these wrappers in the premises at No. 43 1416th 

street, on Monday morning? A When I got You mesn 

when r got there?. 

Yea. Rightdown in the Cellar where the elevator 

ail/Itches are and where the boiler is and the fireorOostand 

That la all, one place you are describing  Yes sir.. 

ct They were all in the seine room? A Yes sir, inne big 

room, see, where tne boiler and pimps and everything are acap, 

blued, see? 

Q An  that ie the engine room, too, is it? A ngine zoom 

and everything yes 

‘t You testified that you talked with tile officer in the 

a gine rootn? A. Yes he ' called me do 

IrPt 

11 
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in the engine_ rows was 'the place where the appe.ns were? .A Yei 

sir, -there is a big, long desk. 

What kind ofPapers were there? .A Papers like that (Ln 

eating People's Exhibit pieoes of cloth and such stuff. 

• Q ,Pieces of alOtht A Yea,sir; you know them sloths 

they wrap silk in, and then paper over it, see? 

this Wonday? A Oh, ye 

And what time did you arrive there Sa,tur 

A Saturday morning? 

have to be there at seven o clock. 

Were you there Saturday morning/A Yes, sir 

Q. November 21st? A Yes'Isir. 

At seven o 'clock? A • Yes 

Q.,And how long did you itay? A When, Baturday morning? 

Oh, I think we _closed up *bout rive o'clock, I 

think, or four,, I am not positively sure; it is pretty near three 

you were there on Saturday.until four or five 

ertmood? A Yes ; that Is t1e tiae t!hejr oose4up 

Q You had the keys, did you to theae preaise 
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front rooskand the elevator doors and his engine room door. 

low, did You look at these preilesS-on Saturday Wien you 

left? A Oh, yes, I got to lot* all over and see that su 

• I asked you -whether you did, A Oh, yes r always 

_ do every night. 

• I. didnAt ausk you vhethe yo always do, I ask you 

whether yo did. A Yestsir, I did* 

4 On a Saturday? A Yeateir. 

What was the Condition of the preatises? A The con-

ditions were all right.-

Wits the window in the door? A Why, ye 

How was that glass aken out? I don't kno.w ho 

it was taken out. 

Didnit you see it? A We? 

Yes, I seen that glass, but I dian t go 

around .looking how it was taken out, or how it was not taken :eitt. 

• There must be staples inside it; or soutethimg.like that or:One 

other way. You see, when I leave there at nigh 

(1, pia you go there on Sunday? A Mo,• the chief goes there 

himself' on Sunday sometimes, and sometime to don't. 

I .asked you whether you went, there on Sunday? 

I did not, 

01) say you had the keys oi 'tpa,t.1 *Fie*: ndi Saturday? 

A We, ending Wo day sornthg1 . 

'Audit's Monday fa/Jar: 

An 'Wen morning, ihen the police ortIttsr sus the 

efeni 
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did you have 4the keys then? A Yestair. 

q When did you give them to the other boy? A The minute --

about half past seven - after we got through polishing up. 

Q The police officer did not get there at half past 'seven, 

did he? A No, he cane after. 

Q Did the police officer come there at half Past seven 

Monday morning? A No sir. 

q Did you give the keys to the other boy at 1:30? A Yes. 

q Then, you did not have the keys when you came? A No. 

Q, Didn't I ,just ask you if yOu had the keys sties the plaice 

Officer came, and you said es? A Well, I didn't get you 

right. 
not 

q Now, which is it? Did you, or dicyou, have the keys? 

A No, I didn't have the keys with as, no. 

q Will you listen to -my question, and then you will get 

right,as  they call it. Just listen.; A Yes,sir. 

4, (Continued) Did you have the keys when the police 

officer came on Nonday morning? A No,sir.. 

q Do you know where they were? A Yes, know where  

Where sere they? A The other boy had. them. 

What is his name? A I don't know his. name. aaUed. 

him a -nickname. 
r. 

q What nickname did you call him? A Robbie. 

Is he working there yet, do you know! A I do t know. 

Q Robbie? A Yes,sir. 



Ii that his name? A Robert. 

Ind, ,you called him Bobby? 

Do you know where he lives? A No sir, 

Q What is the name of the- engineer? A Prank Mashers, 

or something like that. 

ct Did you see any bag that the officer had? A Yea, I 

it next morning in headquarters. 

9, Did you see papers in it? A NO,sir`.. 

Where was the bag when you saw it? A Re bad it in 

his hand, in Headquarters. 

Q, Nothing in it? A There was a lot of straw, or something, 

I' don t know what if was. 

Do you know what he was carrying a bag arounil with a 

lot of straw or old papers in it for? A I. don't know. He had 

Q Did you know he was carrying this bag with something 

t, but nothing much? 

Yes. 

Q What was he carrying it for, do you know! A I 

Carrying an empty bag with Just a little in the bottom? 

Yes, a little in the , bottom. 

q What was he doing with this bag? A I don't know what 

e _was doing with it 

What did you Ieehim do with it? 

ing until we get_ down to Jotter** Market °Curt:. 

at that in evidence, and 1* didn't .have +Ale bag with  hire ,rto 
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What did he .do _with that bag? A I do t know What h .did 

with it. Be threw it 'a I don't know what he did with it. 

Did you see him throw it away? A Nolsir, I .did.not. 

When you were. with him in the saloon did he have 

with him? A N 

Q Did you see him get the bag? NO, didn't see hint 

get . the bag. 

When, did he get the bag? A I don t know when he got it; 

When did you first see it? A Monday morning, in Bead-

uarteTa.. 

Q You don't an Monday morning? A Tuesday morning rather 

yes Tuesday morning. 

q Where did you spend Monday night?. A Monday night? 

q Yes. A In Police Headquarters. 

q When you were with the Cfficer, you Say you went to a 

saloon and had iliquips, with him, at Inannigan Brothers? A Yes.s17) 

q How many drink* did you have there? A Oh, a few. 

Do you know the matters there? A Ile no, Ido t know 

nobody there 

Do you rementor the officer hitting you in the hail? A.Ifo. 

Don't remember anything about that? A Notstr. 

Qt But; you had not had any drinks. with him in the Warr A 

Sir? 

You had not been out with him at :that t A No Sir. 

a Da 

•q You had, not had many drink* &t that •4stel A had quite 

Well, I don't drink much; it don t affect me right 
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way I don't drink very often. It comes over me once in a 

while; maybe a year or so. 

Q Now,did, you go with the officer and point out two tallow,. 

who were in a saloon? A •Notair. 

q Did you go with him to a saloon where you said there 

were two fellows? A No, I didn't go nowhere with hill. 

Q, Did you tell him that they had gone to the roof? A Me, 

no, I didn't tell nobody that. 

What? A No sfr,Xdidnot. 

Do you know how Clement Galli came to be arrested? A 

been him there in the morning. 

That we not what I asked you. Do you know how he came t 

be arrested? A No, I don't know how. No, / don't. 

Do you remember that you were out on bail? A Teo Air, 

was out on bail. 

Did you see the officer when you were out on bail? A Yes. 

Did -ou talk to him? A Tes,sir. 

What did you say to the officer? A I didn't any ' 

nothing to him. He seen me first and says !hello". Isays, shell 

He says, "What axe you doing?0 I said, or am driving awagon. 

I was working for Day ' • express at the time, and I }d a de 

livery on th,,, oorner of Canal street, cigarette boxes and 

stopped there. So he says, w is  everything"'--   I says "AU 

right'. He says, re you working?" I says, °Yes 

he saws, *If Z were you No,heaays, .'"Did: you hear when 

the trial will oono up?' I said, ggr 8o he *aye, "You are 

OM_ I 

•--111311111111MIGM 
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a fool. If r were you I would return that stiffs. I said, 

*I don't know nothing about the stuffs. He said "Tut 

t in a case and send it to Headquarters under my name, an 

you will get out of it. I says 'don't know nothing about 

it.. I am a married man. r wouldn't do anything like that.' 

have a wife and baby and r wouldn't go around stealing, Or. 

anything like that. I never was arrested.. You can go to my 

last eroploymen 71 Wall street, and you can find out how 

long I worked there and what kind of fellow I was there 

Then he said, RI am in a hurry. Good by*. I said V004. 

bye 

Q Is that all the co nve reat ion? •A That is about all. 

tt Be did ask you to locate the property?, A Yesveiro and 

I said r didn't know nothing. about it. 

Did you say you would see about it? A Wo,sir didn't 

say I Would see about it. 

Did you say you would see lir. Soh!arts about it? A to 

I did. not. 

..r,BE coulter L. Any Other questions? 

BY AY. ZIGHTR• JUROR.: 

Q Do you leave that building on .Saturday night before 1b.. 

engineer, - fittel;-; theengineer? '. A After 

BY THE COURT: 

..Q. Who shuts  down the. elevator? A The one is on 21 

shuf It down that 130.turdsty.• • 
That IS after the engineer has gene? ortain 

II 

EfY 
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Saturdays lie stays there with ,his friend or something, and 

certain Saturdays he.. don't, see, but this Saturday .he was  not 

there see, and I just threw out the switches, locked the door, 

and went home, and I left other people in the building, and there 

is other people in the building that have keys to that plass see? 

am not the only one who has keys to that plum. 

41. Who was there on Saturday that you left in. the building 

Geies and Lamb, third floor. front. 

ct Do they have keys to Schwartz place? A No, to .the 

door leading to the sidewalk, they have keys to that plat.. 

cl Did you have keys that admitted you to Schwartz's?. - 

We, no sir; I did not. 

Q Nobody had those? A No, nobody. 

fa Except Schwartz? A Igxce.ot he himself. 

The keys you had were to ..,he ..tront door, A And to 

the engine room. 

41. And to the engine room? A Yost/sir, and besides the 

engineer's tool-box was open, and nobody had a key to it. 

got no keys and all the tools were taken out of it. 

BY T} WEL1TH JUROR 

cl Did you say this is the first time uhav Wier been 

arrested? A Yes, anything like this. 

BY TM. COURTS 

What do .you mean by anything like this*?  

days in the Work House , for being into:cleat de, some seven- sr 

eight ago, that, is about al30,0 

"-1111111110.1111110,a_ 



BY THE TIOUPTH JUROR: 

Q Have you ever served tine? A Ni,sir. Yea, in the New 

York Catholic Protectory, for truancy, some six or seven years ago 

Q: Por what? A Truancy, for not going to school« I had 

to go to work / didn't have no father,  and r had to support 

COURT : 

A Besides being In the Protectory, fOr truancy, 

he Work Rouse fiire days, for intoxica“on 
,• 

victed of a crimel no,sAr. 

Albinpl" when you told your couns 

t you never were arrested, you were mistaken 

.. CAGGIANC: Did I• ask that question? 

q pis]. you tell your counsel- that you were. never in any 

Well that is not trouble.. That is a 

don't think the record 

shows I asked such a question. I may be mistaken. 

 1R. DONOHUE: He asked him if he had ever been in 

trouble before, is my reoollectioi. 



q He couldn't have gotten in? A Oh, 1tbeI.te e 

yes, he has got keys to gm all over the building if he 

stop in any saloons with him on the way to Headquax'tera? A NO. 

Did you atop at glannigan Brothers at Centre and Grand 

BY TAB 00.1111V. 

Officers :mere you iiifate engine:reek of tbei ,preitie 

.43. "West 36th street with thi4i defendant? Yeeiatir. _ 

Q Were here any wrappers _or wrappings upon tile ±loor 

there? A There were. 

wire those?. A They were _wrappings sisila 

USW here-in evince, and also pieces of the goods,. and 



board wrapped with laces of different colors, an assortment, of 

different materials that they had discarded there. 

14 Several witnesses have stated that you were seen on Mon-

day with a bag described as a. potato bag Which had a little 

something in the bottom, some said newspaper, .another witness 

said straw,. I think or something .of that kind, and that it.. was. 

not filled. What bag did you have on Monday? -A X found 

in the cellar of that saloon a bag, in Hester street. _ 

Q *at saloon? A 122„ 1 think is the number where 

found these wrappings, a saloon that the dsfendant took .me to, 

I found .a bag there also, in this ea= store room: That bag 

was too small to be a potato bag. It was a bag that I described, 

about 2 feet or 2 feet and a half long, and. about a foot and 

a half in diameter, and I took all this evidence these 

wappinge here d. stuffed them.into hat bag. We filled 

that bag completely, and I then carried that stuff, those 

wrappings in that bag, to Police Headquarter/a. When I got. to 

Headquarters I found. out my clothing was covered with lime or 

some other substance that had been in this bag, and for that, 

reason we removed all  these wrappers from, the bag, and threw. 

the bag away, and folded theie wrappers spread them out an 

folded, them, or rolled them into a roll. 

q That bag was 'ho* deep? A .(Witneass illustrating 

with paper that bag was just about as high an that raiL 

qave you  got that bag hare? I havsn'it the bag 

at all: •I threw the bag zonk3r* 

cirt 

ri SELL [11 r 



What is this indicating cloth)? A That is also 

pieces, of material :that I found down where the wrappers 

which pieces the' oomplainant has identified as being 

MR. CAGGIANO; That. is objected to 

You found that where? A With these•iirkapperS. 

irel Where? A In the saloon think the  'rubber is -igg 

Rester 'street. There may be more there. Stills I guess till:* 

is about al]., at that. 

4, Mist •.show me AOla you -put. thst ding paPer, 

part of Peoplels Exhibit •No. 3.,. to witness)? • A (Illustrating 

with paper) this is about the *ay we put .it In the bag, 

wrapped it up an 'ivay - later on laid themon top of each other. 

and rolled them into a roll.. 

•q Were all te.e in that 'bag'? A I believe- o your 

Honor 363 

Q, What? A r re all in that bag.. 

„111, Look at th.B/0 A after examining papr People a. 
. . 

4xhib".it No. 1 This is the roll I took out or th',6bag and. 

folded it. I -have kept it as evidence in the case, and all 

that I found -there; I had detective 'O'Connell, and lieutenant 

• ?ifollullen with me. • 

•q This seems to be rather stiffer than thoso - indiost 

A Yes. 

tinct 

44, 

DO emember that? A don't ttrE•&dia-

XLd•you /put any marks upon- those parr r 04, is•tcrt . 

-315M11013 



That One aparently has not been folded like the others, 

- reason; I can't. ay why. 

Did you put them in the bag yourself? A I did. r ,asked 
the complainant, when he identified them, to sfttailtr:n :wn 

that he. could positively identify - 

TIIS COURT: _I can't take that - conversation with 

the complainant it is not admissibl 

Q, Now, at the time you, were in that saloon with this 

fendant who (alas was there? A Detective Lieutenant Mc-

Mullen and Sergeant O'Connell, a detective and  there were  - 

brought this other defendant, Gulli - I arrested him right at 

the entran 

bartender - ju 

He was employed in that saloon, as a porter an 

t as I.entered the Side door or the pttepose 

of arresting any person that this defendant pointed out as 

having been implicated in the burgl Y. As I entered the 

hallway aman in a white bartender's jacket came through the 

hall and. started to go upstairs. This defendant nudged. 

me and says, *Grab that fellow; b.e one of th he 

whispered I spoke very lowly, and I dragged this 

• defendant up after me about three' stairs, and. got the fell° 

Gulli by the belt of his trousers, and pulled him 

• stairs again and I brought him back in the saloon with us; 

. that is brought him into the saloon for the first time, 

compv..ny with this defendant, McMullen and Sergeant **Connell, 

'and there leas another -bart nder thert.,. a brother Of this C.I.esert 

six or eight customers. 



•9, Who gave you the key to that padlock door? A The bar 

tender, who I was 'told was a brother or the • ether defendant, 

• Did' he go in with you when you went in and found these 

things there? A No, he Just handed me the key'. 

Q. Who was with you when you -found these' thin Lieu-

tenant McMullen and Detective O'Connell. 

Q, Anybody else? A The defendant, Alb in 9. 

q Did anybody see you go out with these things, other than 

the police officers? A Yes, there were a number of 

• ct Did I understand you to sear you folded up all 

as you showed his Honor, pushed them in 

other, into the bag? A Not Oe*$arij.3r one 

Q . I simply ask you how did you do it? A 3-Ust.-.ga 

q You folded them up and put them all in? 

them all in the bag, the beet way . 

4 Which was the best way? 



gzritiM747-7,P-

-I asked you which wa did you put th 

Joked them •up. 

You ahowed. the Judge that you folded them .up and P* 

them into the bag. low, did you do that to every. One .0f 

You said afterwarde you took tiem and straightened them out  

A don't mean to say - X folded each one, I told the Judge 

Into such snall rolls. _I Just simply got them together and 

.pushed them into the bag. 

together in a pile. 

Q How long did 

Me first gathered them RU 

it take you to put them into the bag? 

Then Iljust took the bag and picked them -up and stuffed them 

there. They were more or less folded,: all of them, they  

were: not spread out. 

sz But they were rolled when you picked them up? A No, the 

were flat, folded. Where the silk can show you. 

• ta bolded Just as this is? A The silk that IS in 

that shouldn't be creased in the centre. 

There was no silk there when you picked them, U 

an the original folds; it is about that wide 

tine, and that is folded over, tbat lay (1.11Witi,ting 

creased, and then it is folded again, this way, but not 

creased (illustrating 

THE COURT: 

Q He is asking you how they were when you found them in 

that saloon'', A That is the reason 1 wanted ta 



that that is the way r found those, but.they were flatter. About 

n that position I found these wrappers (illustrating) 

BY Tifhl Ilrg.s.FTH JUROR: 

One: on top of the. other? A How is that? 

One on top of the  other? A No. 

Q Distributed all over the room? A They were lying 

around in different parts, along the north side of that room. 

think it would be .the north side of that room,* laying around 

the wall covering a distance of about six.feet 

I am not particular about that. I simply wanted to know 

how you folded these papers up and put them into the bag. NO 

would like to know whether you did that with every one, o 

whetheryou did that viith only this one? A NO, I won't sw• 

did that. I picked it up and folded it like that (illustra-

ting) and stuffed it into the bag, and, as I found the bag 

was too small, I stuffed them all tighter down in the bag. 

Pushed them .in as hard as you -could? A Welli not Os 

hard as I could, but so the bag could contain all -Of the*. 

BY Yai DONOHUE: 

Q. You had no particular arrangement to put them in the 

bag? A No. 

Just picked them up and stuffed them ink? A Yea,sir. 

And you made- rocim the best .way you Could in he toli 

Yes , sir. 

And these were not rolled.upi. like 

you picked them up? A They were not. 

they 



(1. ste•Y 

They bave been rolled this way because the lave been -in 

the Property Clerk room? 

MR. CAGGIANO That is objected to. 

THE COURT: The objection is us-tained. 

.9, How did they come to be roll din this way? A For the 

reason that the bag soiled my clothing; I took them out of the 

bag myself and spread them out and rolled them, so they would 

be convenient to carry. 

BY MR. CAGGIAN 

Q, You are not stationed at that part of Manhattan  around 

Heater street? A Nova 2*, 

•q But Detective McMullen and Lieutenant Pi.-COnnen, are 

• stationed there. A They are not. 

• In Headquarters? A Notsir. 

• Q Where are they stationed? A Lieutenant McMullen bas 

charge of the loft squad, a squad or detetives known as* the 

loft squa,d, and he covers the entire loft district - wherever it 

may be, principally up above 17th street; and. .detective, WOO-

nell Is my partner, assigned. to the East 317th street detestiiti 

bureau. 

But Lieutenan -40)&3-len is well acquainted with these 

• glories of lofts? A He is thoroUghly interested in loft 

burglary riork. 

Had you any conversation with this 3.ieutenant sbou 

hnnie the Crook and Dixon? A I d 

b.0 told ou that he knew these? Yea. 

01•t,1i 
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I don't believe he did say that knew them; he knew or .them. , 
q And he. knew where they were and where- they could be 

found? A No he inquired and learned from °them 

And that was .before you took this defendant to Hester 

street, wasn't it when these inquiries were ark,de? A Nei that 

was after e That was after. 

q You are not sure about it, Whether it was before, or 

after? A .t am positive that it was after. 

Q. But you took this defendant to Headquarters before ,you 

took him  to Hester street, didn't you? A No, I took him ,to - 

Didn't you testify in your direct examination that .you 

.-did not go to the saloon first when he told you that they 

had run away, but you took him to Headquarters, and then after-

do you went to Hester street? A No, I testified I went 

around into Heater !street. with him and. remained on the 'corner 

-while he went up and looked in the saloon, and then came back, to• 

and we then went over to Centre street,and up Centre 'street 

to Police Headquarters. 

q And you 'stayed in Police Headquarters for about an hour 

..before you went_ back? A Yesisir. 

ot. And at.tha t time you had a 'conversation with Lieutenant 

McMullen/ A 1o,sir 

Didn't see him? A I was Waiting for hint; that 

took an hour. 

:y3ut you did have eons comreriatiem.xith the - lie 11 

acquainted him with he . faats that had developed.' 



.4 And he told you he knew of this Dixon and Soluinie th 

Crook? A No he did not. 

•4 Didn't you say a while -ago he said he knew of them? A I 

did not, I said I gave him that intonation about this defendant 

implicating a man named Dixon and Jo/untie the Crook, and he then 

went into the First Branch, which is Centre street Headquarters, 

and made inquiries of men that are in that branch and was there-

informed as to the character of these two me 

t is. occasionally called,the bang out of these And, as 

men? A Yes they were known to hang out there. 

They were known to bang out in that saloon' 

word known to hang out -around that neighborhood. 

MR. CAGGIANO: That is al 

A Th 

Gentlemen, the hour being late,s4 wi3.1 

not examine any other witness this evening,, and you are 

admonished, in accordance with the statute  that you are 

not to converse among yourselves or with any person on any 

subject connected with this trial, neither are you to form 

or. morose any opinion thereon, until the ame is finally 

submitted to you and you have received the instruction of 

the court. You May be excused until tomorrow morning at 

3.1:30. Gentlemen, you are also admonished that you 

are not to visit any of the premises -menttione-d. 

•not permitted to visit the premises unless you :go 44:: 

(The Court then_acoordingly ad,jotwned:tiehear-

ingot

 further.

 this case until. tomorrow;  Wednesda,y, 1.1eby..9. 1916 
11:30 A M.) 



New York Wednesday, February•9th 19164 

TRIAL CONTINU D 

3' 0 11 N MO NIILLB N, Lieutenant of Police4 attached. ti 

Police Headquarters, called as a witness on behalf of 

the People, In rebuttal, being first duly sworn, testified 

as follows-

IiIRECT ACANIIIATION BY R. DONOHUE: 

q Lieutenan yoU are the lieutenant in charge of the 

Squad known as the ITiort Squad',are you? . A .Yelosir.4.. 

Q On November 23rd A 22nc14 

ck Did you have a conversation with OfficerBurgess? A : 

had, on the t lephone4-

As a result of that conversation, Where  did. you 

Police headquarters. 

Q, AndP.Wes there when you got at Police Headquarters? 

A This defendant 

Q. And who Wee, A Officer BUrgese;-

(1 And who else? A Officer 0 .COnner came after. 

q What did you do after thati. bearing in mind, the  defendant? 

A After having a conversation with the defendant, 

-197 Heater street. 

q When you say you wen who went? .A I and Oificex, 

O'Connor, and Burgess( 

. And who else! A X think it was 

_Was

 

the defendant there? - A The defendant was in. 

VoliCelieadquarters.whenj got ther-C-



dint Li 

7? 

9, Did he go to this aloon in Hester street? A He 

brought me there. 

.Go ahead. A 187 Hester street he brought me there. 

CI Tell us what happened? A When we entered the saloons 

'a young man was in the hallway, and he ran awy.He pointed 

him out to the detectives, 
• Q Who pointed who out? Pointed out a.nother 

man whom we arrested at that time. 

Who pointed him out? A Albino said he was the loan 

that was with him at the time be committed the .crime:Be 

ran across, in the hallways across the streets and arrested him 

and brought him back into the saloon 187 Hester atreet and 

then we asked for the, key of a room leading from  the hallway: 

Q, Who did you ask:, A We asked the bartender behind the bar. 

ife told us the bartender had that key: 

Q, Where was the defendant at this time? A He waw 

- still present,and he asked me to -get the key from the bar-

tender behind the bar, and Burgess asked for the key, took the 

key from the bartender, and he led us to this room leading frog 

the hallway to my right, there was a padlock hanging on, the 

door; we went in there, and :there was a table which we went to 

first, and under that tables over to the other aide i we :round 

-those paper*, and. other pieces of stuff laying there, where it 

d been all strewed over  the floor: 

:Describe to the u w re .those paper's; yea** on- the floor 

As I entered the room 
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You have Seen this paper before? A I have seen it. 

Q Where was it? A There was a table* andiasked him 

hat that table was used for. He said they used to play cardi 

on it. 

q Tell us about those papers? A And .these poor. worO 

'laying to my left. 

9, What did you  rilo with the papers? A I didn't touch the 

papers at all. 

Q. Who touched them? A I -directed officer Burgess :W.10 

stoat those papers consiated of, 

us the arrangement of those papers on the floor? 

They were behind the table and over against a. fw cliaiTs 

alongside Of that •room. 

•q Were they on the floor? A Yes 9 sir* 

q. Were they thrown about theroorti A.Tesisir« 

And who Joked them up? A Officer : Burgess picked 

am up, . and there was a. bag laying there. 

What kind of a bag 'was that? A A b t-

those fellows that carry away stuff from loft buildings general? 

—

 

has. 

THE COURT: Strike out that charaoterizatien« 

Give a description of.. that b 

Was i.t made o•f paper Or ths, I A If i 

kind of canvas bag 

And that was the bag that Burgess put these paper* in 



A When he rolled them -up, he put them in the. 

Q And where Methe defendant all this time * Present. 

.in the regal-. 

In the *same room? A Yes sir, picking up part of it 

hinelZ. 

He helped plc* it up A Yes sir. 

Q How did Burgess pick the papers up? A He picked them 

up and put them on the table and rolled them up afterwards. 

Q Did he fold any of them up? A He rolled them UN I dtdilit. 

PAY so much attention to the 

NIL DONOHUE: That is au 

CROSS .-EXAMINATION By me CAGG.LAN 

(I, You, say, when you went there this defendant pointed out 

somebody to you? A Pointed out to the other detectives,' 

•and they ran after him I still held on to hisii* 

Did you run after him? A I did not* 

Q Where was the Other MBA who was arrested at that time 

A He run over into a hallwa" and the detootivee brought him 

back. 

How was  he dressed? A He had no coat on*. 

9, You said this defendant.pointed,itia. out to you? A Sin 

ad him out to us,* I said* 

Didn't Officer Burliest- at that time go ITC the—salon 

idnit you tell him to go in V/ 

A A erwardL Ife:brOUght dm 

oaloon and get the key? 

in to got the 



4 Was it voreyou arrested the other nun, or after yo 

arrested the othersin? A After. 

You say that you went into the room with Officer Buiges 

when you tot the key? A ,eir. 

q And you saw papers laying around? A Yes sir. 

Q You did not examine any of those -papers, did you? A I ad, 

Q You did not examine any Of those papers laying on the 

floor? A • di 

Q .Did you notice anything, any ks-tin those papers? A I 

seen some writing on them„ yea. 

Q some what? A Some writing on them, different marks. 

Ct And after that? A I asked Officer Burgess then if 

he had 

THO COURT: You can't give the conversation, unless 

the defendant took part in it. 

TIM WITNESS: The defendak was present, your 110ttor. 

Tifig COURT-: Did he say anything ,at all, 

.T111; WITNESS': Yes., he was telling .us all about the 

others what had done the Job. 

TBE COURT': I will allow it. 

You did not pick up those papers? A No, I did not, 

You went right, out as noon as you saw the .lepers? A. E01. , 

I stayed itc.the  room until everything.thr 

Officer Burgess bring the key back to the nn in the bar room. 

Who was holding the other nan? A Officer Moore 

hint

 

to headquarters. 



Q. Didn't you Just say you, Officer Burgess .and Lieutenant 

O'Connor? A I didn!t, say Lieutenant O'Connor? X isid 

Officer O'Connor Come afterwards, I said we sent the other 

prisoner to Headquarters after we made that arrest. ,•That never. 

wasbrought out until now. 

I understood Officer Burgess to any when he went here. 

he went there with you and Lieutenant O'Connor? A He went, 

there with Sergeant Connor. 

4 Mow,you any Officer Moore was there? . A 1 said Of--

ficer Moore was there come there afterwards, and I sent the 

prisoner to Polio* Headquarters with him with the sign that vie 

arrested before we went into _this-room', 

Q But. at that time these papers had already been picked 

p? A Not until afterwards.; thiii defendant brought there 

with that key o a room. 

IQ And you were there with Officer Burgess? Ji Yestsiry 

Officer O'Connor. 

4 Th,e three of you were In  there? A Yes sir, 

And. where was the man who had been arrested? A We 

sent him to police this  man was arrested previous to 

I am saying the other: man who was arrested? 

. him to Police Headquarter'. 

Who brought him there?. A Officer Moore- brought him 

there. 

You d that you went there .yourSelf, Sergeant 

Witter. BUrgessi and Officer Moore WWI net"there bu 



81. 
got there afterwards 

THE COURT: Whereabouts is 'there'? 

CAGGIATO: it the saloon. . 

THE COURT:. You better say the saloon,. instd of  

saying, "there_ because th last - place you referred to 

was Police Headquarters. 

CAOGIANO: 7es sir4 I beg your pardon. 

At the.-saloon,•on lies,er street? A We arrested the 

man outside, on Hester street and I directed. Officer Moore 

to take him to Police Headquarters; and we tried to find where 

the stolen property was because this man was going to bring 

us to the property. Whn we got there he said'they mot 

have disposed of it. Tiler ia the papers 

in ask now ,lhether Officer Moore did, go to that 

ealoon on Hester street wi.,n you, rgeant O'Connor and Officer 

Burgess all at the same ,ime? A I didn't see Detective Meer* 

in the saloon. After the men was arrested I directed his to 

bring the defendant to 'Police Headquarters, and, keep him there 

until r ,got back 

But I am asking, 'go there with youyat..tha sc 

time? A He come.there.at the A411e. time, because thlivliefeidan 

Was going to point out a. certain n, we didn't know who the 

's', 'at the time, -and !There -

.after him,-to get him. 

Q, T understoodym say before ths.t the first time when 

you went there that this •difendan Officer Burgess and Ber-



geant ()Twiner. was there with you and Officer Moore was not,, 

that he 'came 'there afterwards? • -A He was not like with me. 

took three men with me. They were riot all  in one place. I was 

not going to put them all in front of the -saloon. I was going . 

fr''t o put them around the block, so• I could .get who I was after. 

Q . I asked you. whether you went :there all at the same 

time?* A I couldn't- answer that question. We all started 

from Headquarters at the same e. SOmetimes I will start 

with forty men and put them all in different directions.. 

You started together? A Yes sir • 

Q, Did you: go there together? A I couldn't answer that 

question. I didn't have my eye on all of them. r bad rect eye 

on the man this defendant was going to point out. 

LI Did he point opt the man to.you, or Officer*Burgess? 

* He said, °There he is; go get 

Did you arrest the other man? :A I did: not.-

iz Who arrested ? •A I ;couldn't tell you.. 

stiU in front Of the saloon, to ;tee if Somebody else w00.14.. 

come out. 

q

 

Wasn't you in the ballay at the time when he other 

man • was arrested? A He was not arrested in a 

was arrested on the corner I thin. I would* t be-positime 

where e was reste but I know he was 'arreate d I di-

rected where to take 

But you were ;theri . when that•ii-an was pointed ant, A 

heard some one say, 'There he_ is go WA bait We !Wan t 

1 SFr 



hi 

A Gulli ran. 

q Where did he run. k don't know. 

Q, Did you see Ma _run? A I saw him 

ere did be start", A Started. outside 

On to the sidetialf out of the hallway asY 

saloon., 

He vas inside * 

Said so. 

q au't you don't know where the manilas at the time he 

was pointed out? A Be was in a hallway leading from the saloon[ 

BS works in the place* 

q

 

lie s in the hallway? A I seen a man without 4 coat 

on, his sleeves rolled up he said, snare he to. 

q no got him? A I don't know whe got him. 

Q You were in the hallway at the time? A I a not4 

On the..  in front of the place. 

BF TMX COURT: 

What was this man's flame? A If s name ma 

we arrested him also. 

q "There he ia' ana he was in a hallway? A BA Sit 

"TherF he. is; go get hl was in a hallway* 

What did Gulli do? A Be started to rUnir 

Run where? A Acorss the street. 

You say he was in a hallway, and some one said *There 

go get him Now, what happened? A The defendant 

said, *There he is;• go ge  

q What did Gulli ao? 



he come out the door he started to run. 

Q Where did he run? A Run across the street. 

Anybody run after him? A I-didnft see 

Did you see anybody run after him?*  A I seen the de,* 

tectives run after MM. 
0 

Q, Did more than one run after him? A I think Connor 

and Moore run after him; I wouldn't be positive. 

How many ran after him, do you know? A No, I cb3 not. 

Do you know whether more than one ran after hie ,A 

do no 

q Do you know *lather one ran after him? A I know one 

ran after him, but I couldn't tell you which One because the 

crowd gathered. 

BY M. OAGG1ARO. 

Q But you are positive You saw him run across the street? 

A I saw him run around the corner to the other side of the street 

(a You saw him run across the street? A I am sure he went 

over there,..yes. 

q You say you saw Officer Burgess put tbAse wrappers in a 

bag? A Yes ,sir. 

Qv How big was that bag? A It was a con tog.. 

Was it about that big (indicating)? A It wit* that 

bjg iiidicating that long an4 tbat:width (indioztg. 

q Was it about two feet? A ?robabxr tore. X didnt 

measure i 

it It was a 'clean bag? A I couldn't tell you how Clean it 



a 

Did you see the bag?' Did youexsine th bail? A 

the bag, yew. 

Don't you remember whether it was a clean bag era 

dirty bag? A.. I woadn t swear it was either,. 

Q, You don't remember? A I do remember, thoroughly...A 

Q You saw the bag lat that time didnIt you? A X cart 

did. 

Q If the bag was dirty, would you have noticed it? A If 

it was real filthy, certainly,. but 1t seemed to be a bag that 

was used for the purpoeeof carrying stuff iris 

Q And you- say .it was abOut two feet? A It might.•bau 

Q When you Went -out'. of that saloon in Hester street, 

Officer Burgess was carrying the bag, as he? A 

• Now, at the time you had the conversation with *Mee 

Burgess at Police Headquarters in regard to this c there • 

were certain names -mentioned, -namely, Johnnie the •Crook and a 

fellow named Dixon was there not? A Yewiitian 

Q How long have you been in charge of the loft 

10th of March* 1915. 

q, *And during that time how many burglaries heoe you 

investigated? A• A good. lasnj , numerous. 

Was the name of this TobnniC the ciookan -
Atonneoted in any with f..Pn. oZ the .0t4e.r:I*Li ari.et 

DO think • wok are.' 

here on immaterial mat.terai. 

g ot 

1.4 
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CAGGIANO: It is to show motive. 

'TM COURT: I will allow it. 

This defendant 

I wn asking whether the nano of Johnnie the Crook an 

Dixon were connected with any of the other burglaries? A Not 

that I know of but I have heard their names mentioned, and 

probably .a couple of other.. 

41 And the police 1avc bUn Tory anxious to get this :oh= • 

the Crook? 

KR. DONOHUE They art: anxious to get all crooks. 

understand but el:specially foJnnie the Crook and Dixon. 

This defendant told vie rre brought them up there that he 

''sras •the elevator man there. 

am asking you the question 

THE COURT: ilre will assume that the Police Dep taken 

is desirous of apprehending any =oak including *ha 

is the name 

DONOHUE: JoInInie the Crook.; 

TEN COURT; Vow, what is the next question? 

You have beard of these two before? •A I baye hoard 

It them. Pr viouer defendant telling 

have heard about thew, before,yestsir.-

And when Officer Hurgess spoke to you, u lWOflt to the 

first Branch Dote °time Bureau and asked somebody there where 

.thie Sohnnie the Crook .nd hie ixoi could be toun 

oorrect? A Aftcr htving 

about *env, 

Ommrsaition wtth the Of* 



B 

4 After Officer Burgess spoke to you about the gape? A 

defendant told me aU about the mile. 

Did you go to the First Branch Detective Bureau, in 

Headquarters, and inquire where -Johnnie the Crook and Dixon 

could be found? A I went and sent two detectives there 

that was AM:Totted to know kiln end told them r wanted then 

bring then in. 

Q, And what did the •tell you/ Did they tell yeti Vier 

they could, be found? A They did not tell ne Where they  cool 

be found. They said if they seen them they would. bring 

then in. 

Did they tell you more or less any altreetoray place 

where they could be found? A The defendant told us bi3 thai 

they were over in Jersey. 

Where? A The •dsfendent told•me he thought they. . 

were over in jersey. 

44, Jersey? A Yes,sir. 

Q, When you walked out of that pleas, who had 0 

this defendant? A The disfendant didn't have anybody in 

charge of him at all. •ri'= walked along with all of Us. 

44, Didn I t somebo44- ta.e him by the arm? A I ismadnirt 

answer that quest ion, because I not positive of It. 

4 Did you handcuff A, 

4. Did thcr offidmi'r with you handcuff WO 

t..1 Ow. 

And you didn t -not oe who :had, ohsxgo of this asfsn dan t 

: 



:0•"0,gli"..1011; 
' • • . 
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at the time? A He was willing to tell uss.he said he 

brought _ the people up there to commit the bur4art. hews. 

elevator mail there, and we were not afraid of blin runn Is 

way; there were two my of us there to be afraid of him. 

running away. 

- Who had charge of the other man who was arrested? A 

Sent him by an officer to Police Headquarters, to Police Head-

quarters. I answered that question three times. 

At the time did you ever bring this defendant before 

the other nun who was =rested to Police Headquarters? A 

Certainly, we did. 

Q, What did this defendant have.. to say? A He told, in 

the presente of the other defendant, tbat he knew where the 

stuff was. He didn't say the other defendant had -oommitted 

the burglary. 

cz, he man who Ins arrested? A The other man he had 

arrested, but he said he knew ihere the stuff was, and. he :was 

the receiver where we found the stuff, in tbe rear I' the 

room leading from the saloon. That was in the presence 

of the other defendant, but we had no corroborative evidence, onl 

this evidence when we got him to court., 

Q Was e other- 'awn no gas arrested there in t 

of this fendant w en said 1tP A In POIS:00')Ies 

1140 CAGGIAXO: ST4ot is 

BY' TOR COURT: 



Where was this room in which these papers that are here, 

were found People's Rxhibit No. 1? A This defendant said in 

the .saloon, he said, Go and get the key from the bartender, 

and I will show you the room where the stuff was taken 

-ordered Officer Burgess to get the key. The bartender handed, 

the key to Officer Burgos*. This defendant brought us 

through from a door leading into the side hallway of the build-

ing to a room which was padlocked. 

Where was that room? A That room was on the opposite 

side of the hall, to the right, 197 Hester street, and there 

was a table when we entered the place, and these papers - 

TUC COURT: Officer !Burgess, please step outside in 

the ha 

(Officer Burgess leaves the ()curt room. 

Where WaS this room? A We left the saloon; there 

a door leading to the right. We went into the saloor4 

and we went over to the opposite side of the ball, about five 

feet; there was a door to the right of the ;he showed Us 

the door; there was a ladlock on that door.. 

The door opened into the hall? A The door opened 

from the hall into a room- we want into that room, 

we found those papers on a table in that rook $aid to the 

de1endant, L2at do they gige that tabl.e tor? ea d, 

lay cards hare 

This _hall the.  ocmuzmjoate4 With thjs room,was that. 

on the same floor as the **loon? A No.• it vas opposite 

1 1 



side of the 1411. 

Was jt on the earn 'level? A On the -same level. 

To from the saloon into that hallwaY. you go right 

through a door? A You go up two steps from a -saloon. 

,ct Go up two steps? A I think it was two steps, I would 

not be positive, 

Q To go from the 1381.0021 into this hall? A Yes, you 

go through a. door leading to this ball, and then you g about 

five feet to a room. 

you did no o own ny tops to get into that roori? 

It was not in the cellar? 

It was not one flight up? A lb vs ir• 

g, It use on the same floor :with the saloon? A Tee sir

You ;are sure it was not in the cellar?-- A Oh, no,sfr 

A When those papers People ts Exhibit Is ware found, what 

we done with them? A They were put by °Moor Burgess into a 

bag which was there, and he carried them under his arm. 

Wbat is that? A Put into a bag- hich was found. Vier 

• q Where? A. In this room. 

QI You isa,1 the bag was ,found in that room? A Yes sir 

•

 

Did you soe A tisk,* ik 

Where waS it? Alaylng on the floor-

Was the bag On the rnoor tea' that or 
I the soot roostet, 



Q. In the once roan? A Tea sir. 

!fad anybody gotten the bag and brought it In there? Lb. 

.4  It intol found there? A Everything was found there. 

• Including the Yes sir. 

• You are sure of that? A I vrouldn*t be positivetbut eve 

thing we seen we took out of there. 

Q I am asking you whether the bag Was found there 

Whether somebody brought the bag there? A I. am pretty 

positive the bag was there. 

q When was the first tine you saw the bag? A In the 

lace when the stuff was picked up. 

am pretty sure of that 

Q, Was. there anything in the bag? A Not there was 

nothing In the bag. I am pretty sure there was nothing in 

that is generally 

• q Did you notice whether there was any straw or aP6riifl 

e .botton of it/ 4. N.  

• ',as there,t net"- don t think there was.•- seen 

se papers aft ec they were rolled up, standing in th bag'  



• Q When these papers were put in the bag, did they sttoli oU 

of the bag, or were they all. inside the beg?. A NO, they were 

sticking out of the top of the bag. 

Are you sure of that? A Yes, I am pretty sure the 

were sticking out of the top of the bag. 

Q Do .you remember seeing it? A Yes, sticking out 

of the top about the an  length as the bag I think some were. 

a. little longer than the bag. 

q Who put them in the bag? A I think it was urgess.74 

q Did you help? A No, I stood there I only told tir* to 

pick up everything, and I asked, BUrgess if he hadinvents/0y-_ 

of all the stuff that was stolen, and if any of the pieces 

represented the Stuff which was taken out of the place in 16th , 

street. 

TEE COURT: Strike out the testimony about the - 

inventory. 

Who was present at the time that Burgess was putting these 
papers in the bag? 4. The only ones Present Were the 

:defendant and Sergeant O'Connor and I, Oat I remember of. There 

might have been some one looking through the door. I do 

believe the door was closed to the hallway. 

Q After the papers were put in Um bash wiat was done with 

it? rpu 

Q Who brought it? 

14d he carry it? 

Whether he Or 0 adrittOr aarried 

It 

Burgos** 
*tbs.& *maw t be positive 

bosuns* 1 didn t pax much 

7r-

Ada% 



attention to 

4 was the defendant intoxicated, or was he sober, did you 

notice? A He was as sober as he looks to me now. if 

might have had a drink, for all I know. 

BY YR. CAGGIANO: 

You said a little while .age that you saw .Officer Burgess 

roll up these papers and put them in a bag. Are  you sure- abOut 

.that? A I seen him roll up the paper!. On a table, X  saidit 

and pit them in a beg. 

You saw him roll them up A Yes folded. the* an 

put them in the bag. 

Did he roll them up or told them? A I seen him 

rolling them. 

You saw him rolling them? A As far I knew. 

MR. DONORUB: If your :4-onor pleases, in view of the 

testiniony;on behalf of the District Attorney .1 ask a verdict 

of acquittal be directed on behalf of the defendant. 

THE COURT: I think that is a very proper MOOS, The 

oonflicting7testimony of these officers is such that t 

is no doubt there is a reasonable doubt here. I would tot-

al* any jur to convict a defenäant Itinw testimsyof this 

character. The method of tJie findingof ibis() PsPers is 

41:410renty described„ t* .w theyirstO .P14 44 :•is ditTerentl,0 

described, .the condition at the defendant ateerentzy 

described.. One officer says the bag WWI 01340 in a 

11t Mtn_ 



that it leads me to have considerable- doubt whether .those: 

papers were not found in the basement of that loft: '01.4141411 

-Arise, Mr. -2oreman, You are directed to find a verdlet-f 

the defendant, not guilty. 

THE CLERK OP T.HE COURT; Rowspy you, do you find 

the. defendant guilty, or not guilty?. 

ROMAN OP TIM ,JURY : Not guilty. 

Atop G. Russell.), 
• 

-Official "Stenographer. 


	pg000322
	pg000323
	pg000324
	pg000325
	pg000326
	pg000327
	pg000328
	pg000329
	pg000330
	pg000331
	pg000332
	pg000333
	pg000334
	pg000335
	pg000336
	pg000337
	pg000338
	pg000339
	pg000340
	pg000341
	pg000342
	pg000343
	pg000344
	pg000345
	pg000346
	pg000347
	pg000348
	pg000349
	pg000350
	pg000351
	pg000352
	pg000353
	pg000354
	pg000355
	pg000356
	pg000357
	pg000358
	pg000359
	pg000360
	pg000361
	pg000362
	pg000363
	pg000364
	pg000365
	pg000366
	pg000367
	pg000368
	pg000369
	pg000370
	pg000371
	pg000372
	pg000373
	pg000374
	pg000375
	pg000376
	pg000377
	pg000378
	pg000379
	pg000380
	pg000381
	pg000382
	pg000383
	pg000384
	pg000385
	pg000386
	pg000387
	pg000388
	pg000389
	pg000390
	pg000391
	pg000392
	pg000393
	pg000394
	pg000395
	pg000396
	pg000397
	pg000398
	pg000399
	pg000400
	pg000401
	pg000402
	pg000403
	pg000404
	pg000405
	pg000406
	pg000407
	pg000408
	pg000409
	pg000410
	pg000411
	pg000412
	pg000413
	pg000414
	pg000415
	pg000416
	pg000417
	pg000418

